




3 اقتصادی
سه شنبه -دوم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4152

بازنگری در شرایط تسهیلات دهی مسکن ضروری است 

مسکن در ایران گران تر از کشورهای اروپایی
رئیس کمیسیون عمران مجلس، با تاکید بر ضرورت تامین مسکن ارزان برای اقشار 

متوسط و ضعیف جامعه،گفت: مسکن در ایران گران تر از کشورهای اروپایی است. 
محمدرضا رضایی ، با تاکید بر ضرورت تامین مسکن ارزان برای اقشار متوسط 
و ضعیف جامعه،گفت:درحال حاضر درکشور حجم زیادی از درآمد خانوار را هزینه 
مسکن دربرگرفته و خرید خانه در برخی نقاط کشور گران تر از کشورهای اروپایی 

است.
نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه هیچ جای دنیا خرید 
مسکن با مشقت های موجود در ایران نیست،افزود:بی برنامگی در بحث مسکن 

مشکلات بسیاری را برای اقشار مختلف جامعه ایجاد کرده است.
افزایش اجاره نشینی زنگ خطری است

وی با تاکید براینکه در سال های اخیر اجاره نشینی افزایش یافته است،تصریح کرد:با 
کاهش قدرت خرید مردم درنتیجه رشد نجومی قیمت مسکن هر روز تقاضا برای 

اجاره نشینی بیشتر شده است.
این نماینده مردم درمجلس دهم،با بیان اینکه سیاست های فعلی وزارت راه 
وشهرسازی در بحث مسکن برای خانه دار شدن مردم باید مورد بازنگری جدی 
قرار بگیرد،گفت:تشویق به ازدواج جوانان بدون درنظر گرفتن پیش شرط های لازم 

همچون مسکن راه به جایی نخواهد برد.
وی با تاکید براینکه کمیسیون عمران مجلس بارها در خصوص وضعیت فعلی بازار 
مسکن به مسئولان تذکر داده است،افزود: با وجود اینکه مسئولان درخصوص مسکن 
مدعی انجام کارهای مختلفی هستند؛اما تاکنون اتفاقی رخ نداده است. این نماینده 
مردم درمجلس دهم،ادامه داد:تسهیلات دهی در بحث مسکن شاید سیاست خوبی 
برای خانه دارکردن مردم باشد؛اما نرخ سود های نجومی عاملی بازدارنده در این مسیر 
است. رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی،یادآور شد: برای ساماندهی 
به بازار مسکن نیازمند اتخاذ تدابیر مناسبی هستیم تا اقشار نیازمند جامعه بتوانند 
در شرایط فعلی خانه دار شوند که در این راستا کمیسیون عمران مجلس به جد 

پیگیر است.

قائم مقام وزیر نیرو: 

برق تا پایان سال گران نمی شود 
قائم مقام وزیر نیرو از مسدود شدن بیش از 9 هزار و 500 حلقه چاه غیرمجاز و 
بازنگری در پروانه برداشت آب از سه هزار و 600 حلقه چاه مجاز کشور در قالب طرح 

احیا و تعادل بخشی آب های زیرزمینی از ابتدای امسال تاکنون خبر داد. 

»ستار محمودی« روزگذشته در نشست خبری در جمع خبرنگاران افزود:تصریح 
کرد: در سال 1395 براساس قانون و اجازه دولت، بهای برق مصرفی مشترکان 10 
درصد افزایش یافت و حق اشتراک نیز از حدود پنج ماه پیش تاکنون با افزایش مواجه 
شده ؛ اما تا پایان سال هیچ برنامه ای برای افزایش این موارد نداریم و از طرف دولت 

نیز هیچ برنامه ای ارایه نشده است.
وی یادآوری کرد: قانون هدفمندی یارانه ها اجازه 20 درصد افزایش تعرفه برق را در 
مدت پنج سال صادر کرده است ، اما از آنجایی که دولت در سال گذشته اجازه این 

افزایش را نداده بود، از ابتدای سال 1395 با 10 درصد افزایش مواجه شد.
به گفته قائم مقام وزیر نیرو، قیمت انشعاب برق مشترکان نیز در سال 1396 افزایش 

نخواهد داشت.
** کاهش 81 درصدی بارش ها 

محمودی در ادامه با اشاره به میانگین بارش 13 میلیمتری نزولات آسمانی از ابتدای 
سال آبی جاری )ابتدای مهرماه( تا روز یکشنبه سی ام آبان ماه، به کاهش 81 درصدی 
آن در همسنجی با پارسال و افت 55 درصدی آن در مقایسه با میانگین بلندمدت 
خبر داد. قائم مقام وزیر نیرو افزود: از نظر روان آب ها )که مشخص کننده میزان 
ذخیره آب پشت سدها است(، کاهش پنج درصدی در قیاس با سال گذشته در این 
زمان شاهدیم و حجم کلی آب سدها در همسنجی با پارسال پنج میلیارد مترمکعب 
کاهش داشته است. به گفته محمودی ، گزارش های هواشناسی پاییز خشکی را برای 
امسال پیش بینی کرده بود و در مجموع سال آبی کمتر از نرمال را در بحث بارندگی 
ها پیش رو داریم. وی با اشاره به عبور اوج مصرف برق در تابستان امسال از مرز 52 
هزار و 600 مگاوات، پیش بینی کرد، اوج بار مصرف برق در تابستان 1396 از مرز 55 
هزار مگاوات عبور کند.وی با بیان اینکه امسال تعداد شهرهای مواجه با تنش آبی در 
مقایسه با پارسال کاهش یافته، از آبرسانی به 6 هزار و 60 روستای کشور با تانکر در 
سال جاری خبر داد که این آمار در سال گذشته هفت هزار و 600 روستا بوده است. 

رییس سازمان هواپیمایی خبر داد

ایرباس به زودی می رسد
رییس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: خرید هواپیمای ایرباس مراحل پایانی خود 

را طی می کند و به زودی قرارداد امضا خواهد شد.
علی عابدزاده - معاون وزیر راه و شهرسازی - در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: انعقاد 
قرارداد خرید ایرباس به مراحل پایانی خود می رسد. مسائل فنی تا حد بسیاری روشن 
است، مسائل حقوقی نیز ادامه دارد و ان شاءالله در آینده نزدیک قرارداد خرید امضا 
خواهد شد. وی همچنین در خصوص علت تاخیر ساعت پروازها گفت: تاخیر زمان 
حرکت هواپیماها که در بعضی پروازها اتفاق می افتد علت های مختلفی دارد اما واقعیت 
این است که شرایط شرکت های هواپیمایی و فرودگاه ها با نیازهای کشور منطبق 
نیست. نیاز کشور در بحث جابجایی مسافر بسیار بالاست اما امکانات بسیار محدود 
است که این موضوع باید حل شود تا تاخیرها به حداقل برسد. مدیرعامل سازمان 
هواپیمایی کشوری به ارائه راهکاری برای افزایش بازدهی فرودگاه های زیان ده کشور 
اشاره و تصریح کرد: بعضی فرودگاه ها ظاهرشان زیان ده است ولی در نهایت به نفع 
منافع ملی تاسیس شده اند. برای این نوع فرودگاه ها شورای عالی هواپیمایی کشوری 
مصوبه جدیدی را به تصویب رسانده تا شرکت ها بتوانند در ایجاد فضاهایی که این نوع 
فرودگاه ها لازم دارند سرمایه گذاری کنند که در این صورت ما به آنها کمک می کنیم. 
عابدزاده همچنین از احداث فرودگاه ها و نیز ایرلاین های جدید در آینده خبر داد و 
گفت: تعدادی خط هوایی موافقت اصولی گرفتند که در حال طراحی ساختار خود 
هستند. شرایطی نیز برای این شرکت ها تعیین شده که در سایت سازمان هواپیمایی 
کشوری قابل مشاهد است و متقاضیان با توجه به نوع فعالیتشان می توانند مجوز 

فعالیت دریافت کنند.

مدیر امور اعتباری بانک مسکن: 

بانک مسکن بیش از 42 هزار تسهیلات
 قرض الحسنه ازدواج پرداخت 

مدیر امور اعتباری بانک مسکن گفت: در حالی که تعهد بانک مسکن تا پایان سال 
پرداخت 21 هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج بود، اما تاکنون به 42 هزار و 

600 نفر تسهیلات قرض الحسنه ازدواج پرداخت شده است. 
نادر قاسمی درباره آخرین وضعیت پرداخت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج افزود: 
بر اساس مصوبه مجلس شورای اسلامی سقف تسهیلات قرض الحسنه ازدواج از 30 
میلیون ریال) سه میلیون تومان( به ازای هر نفر، به 100 میلیون ریال)10 میلیون 
تومان( افزایش یافت. وی ادامه داد: بر اساس این مصوبه مجلس و بخشنامه بانک 
مرکزی، مقرر شد از مرداد ماه سال جاری بانک مسکن ماهیانه سه هزار فقره تسهیلات 
قرض الحسنه ازدواج به زوجین واجد شرایط پرداخت کند که مجموع تعهدات بانک 

تا پایان سال پرداخت 21 هزار فقره از این نوع تسهیلات بوده است.
وی تصریح کرد: شعب بانک مسکن تاکنون به 42 هزار و 600 نفر تسهیلات قرض 
الحسنه ازدواج پرداخت کرده اند و این نشان می دهد این بانک تاکنون به بیش از 
دو برابر تعهد خود عمل کرده است. مدیر امور اعتباری بانک مسکن تاکید کرد: بانک 
مسکن آن دسته از مشتریانی که تشکیل پرونده داده و ضامن خود را معرفی کرده اند 
و در مرحله دریافت چک تسهیلات ازدواج خود قرار دارند را نیز پوشش خواهد داد 
که تعداد این افراد حدود پنج هزار نفر است. به گزارش ایرنا، با مصوبه مجلس شورای 
اسلامی تمام بانک ها موظف هستند پس از ثبت نام در سایت های مربوطه شعب 

بانک ها برای هرکدام از زوجین جوان تسهیلات 100 میلیون ریالی پرداخت کنند.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002024681 شماره  1-رای 
از  قسمتی  در  اژدر  فرزند  فیضی  علی  آقای   1391114430002015001
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132 مترمربع پلاک 

شماره 29 فرعی از 2594 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002012667 شماره  2-رای 
1391114430002007565 آقای صالح بشگار فرزند علیمحمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 126 مترمربع پلاک 

شماره 1853 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002024805 شماره  3-رای 
1391114430002004434 آقای تقی قوتی فرزند محمد علی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 71 مترمربع پلاک 

شماره 3 فرعی از 2324 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002026383 شماره  4-رای 
1391114430002005969 آقای سید حمید شریفی فرزند سیدمحسن در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2334 و2333 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002025081 شماره  5-رای 
1391114430002008115 آقای علی ولائی اسد فرزند قیه حسین در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 77.53 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 1955 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002023964 شماره  6-رای 

1391114430002004110 آقای محمدرضا سلحشور ابهر ثابت فرزند فریدون 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 108 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2484 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002020939 شماره  7-رای 
1391114430002008329 خانم فاطمه رحیم فرزند غلامعلی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 43 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2276 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002013905 شماره  8-رای 
1391114430002008501 آقای عبدالرحمن احمدی حاجی فرزند غلامعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 132 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2719 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002025070 شماره  9-رای 
1391114430002012100 آقای محمد حسین حبیبی بدرآبادی فرزند علی 
اکبر در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
154 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2593 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت 

ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002026489 شماره  10-رای 
1391114430002007270 آقای رضا بخشی فرزند علی اکبر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 72 مترمربع پلاک 

شماره فرعی از 2382 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002021037 شماره  11-رای 
1391114430002013129 آقای حافظعلی رضایی فرزند بهمن در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 57/75 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1949 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002023797 شماره  12-رای 

1391114430002007145 آقای ابوالفضل نادری فرزند مهدی در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 129.70 مترمربع 

پلاک شماره 2374 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002025118 شماره  13-رای 
1391114430002006921 آقای حمیدرضا حاج رضائی فرزند اسماعیل در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که درآن احداث بنا شده به مساحت 80 مترمربع 
پلاک شماره 23 فرعی از 2266 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002021979 شماره  14-رای 
1391114430002005972 آقای علی اکبر امید فرزند عباس در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن  به مساحت 123/90 مترمربع پلاک شماره فرعی 

از 2377 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139560330002021658 شماره  15-رای 
1391114430001007261 خانم زهرا احمدی جعفری فرزند عباسعلی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 145/62 
مترمربع  پلاک شماره فرعی از 2276 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 

اداره دو قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/08/17 تاریخ انتشار دوم: 1395/09/02
مرتضی نورانی آرانی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 
به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
1-رای شماره 139560330001015529 مربوط به پرونده 
کلاسه 1395114430001000990 خانم قدسی پورزند فرزند 
مصطفی در دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت ششدانگ 75/80 مترمربع پلاک شماره 4096/17 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001015525 شماره  2-رای 
یوسف  آقای  کلاسه 1393114430001001225  پرونده 
جندقیان منفرد فرزند قاسم در چهار دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 75/80 مترمربع 
پلاک شماره 4096/17 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001013103 شماره  3-رای 
پرونده کلاسه 1394114430001000399 خانم عصمت 
رشیدی احمدآبادی فرزند حجی حسن در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 94/90 مترمربع پلاک شماره 10293/1 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001015737 شماره  4-رای 
منور  خانم   1391114430001002348 کلاسه  پرونده 
شب خیزفردوئی فرزند تقی در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 119/95 مترمربع پلاک شماره 11005 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139460330001018071 شماره  5-رای 
رضا  آقای   1391114430001009914 کلاسه  پرونده 
جعفری فرزند محمدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 148/50 مترمربع پلاک شماره 10467 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

به  مربوط   139560330001013624 شماره  6-رای 
پرونده کلاسه 1391114430001002555 آقای رضا نادری 
فرزند باقر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 176 
مترمربع پلاک شماره 10250/37/228 اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001004320 شماره  7-رای 
محمد  آقای  کلاسه 1392114430001000022  پرونده 
جمال محمودی فرزند محمد کاظم در ششدانگ یک باب 
ساختمان به مساحت 103/50 مترمربع پلاک شماره 9441 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001013742 شماره  8-رای 
اسداله  آقای  کلاسه 1392114430001001607  پرونده 
مهدوی نجف آبادی فرزند حیدرعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 128 مترمربع پلاک شماره 10875 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139460330001023757 شماره  9-رای 
محمد  آقای  کلاسه 1392114430001000605  پرونده 
زارع  زردینی فرزند غلامرضا در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت 144/15 مترمربع پلاک شماره 11004 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001008554 شماره  10-رای 
لیلان  خانم   1391114430001008247 کلاسه  پرونده 
عابری مزین فرزند نظرعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 152/22 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 11239 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001012873 شماره  11-رای 
پرونده کلاسه 1391114430002013895 آقای غلامرضا 
طالب زاده فرزند رمضان در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 92/40 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی از 10437 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001013650 شماره  12-رای 

علی  آقای   1391114430001002745 کلاسه  پرونده 
به  کشتکار فرزند رضاقلی در ششدانگ یکباب ساختمان 
مساحت 172/28 مترمربع پلاک شماره 11003 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001011737 شماره  13-رای 
علی  آقای   1394114430001001455 کلاسه  پرونده 
الفرطوسی فرزند عبداله در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 109/42 مترمربع پلاک شماره 10285 اصلی واقع 

در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001009544 شماره  14-رای 
پرونده کلاسه 1392114430001001269 خانم مرضیه 
رستگارجویباری فرزند یعسوب الدین در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 120/08 
مترمربع پلاک شماره 11004 اصلی واقع در قم بخش یک 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001009543 شماره  15-رای 
سید  آقای   1392114430001001268 کلاسه  پرونده 
حسام الدین موسوی بفروئی فرزند اقاجمال در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 120/08 مترمربع 
پلاک شماره 11004 اصلی واقع درقم بخش یک حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001003538 شماره  16-رای 
پرونده کلاسه 1392114430001003461 آقای محسن 
فیضی پور فرزند اصغر در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت 108 مترمربع پلاک شماره 11395/8 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001014767 شماره  17-رای 
مهدی  آقای  کلاسه 1394114430001000274  پرونده 
رئیسیان فرزند حسین در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 90/46 مترمربع پلاک شماره 10888 اصلی واقع در 

قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.

به  مربوط   139560330001009132 شماره  18-رای 
حسن  آقای   1393114430001000554 کلاسه  پرونده 
باقری فرزند نعمت الله در ششدانگ یکباب ساختمان به 
مساحت 160 مترمربع پلاک شماره 10275 اصلی واقع درقم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001013674 شماره  19-رای 
مهناز  خانم   1391114430001009053 کلاسه  پرونده 
عباسی بلاباد فرزند علی اکبر در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 95 مترمربع پلاک 
شماره 280/57/2324 اصلی واقع در قم بخش 5 حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
به  مربوط   139560330001013676 شماره  20-رای 
پرونده کلاسه 1391114430001009054 آقای محمود 
کریمی فرزند محمدتقی در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 95 مترمربع پلاک 
شماره 280/57/2324  اصلی واقع در قم بخش 5 حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم 
و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض 
به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به 
توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/08/17 تاریخ انتشار دوم: 
1395/09/2
جعفر کاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

تیغ انتقادات به محصولات سایپا و ایران خودرو بُرنده تر شده است 

خداحافظی پراید و پژو ۴۰۵ از بازار خودرو رویا یا واقعیت 
خداحافظی با پراید و پژو 405 در حالی مطرح است که تیغ 
انتقادات به محصولات سایپا و ایران خودرو این روز ها بُرنده تر شده 
است و آمار تصادفات ناشی از عدم کیفیت این خودرو ها اهمیت 

حذف آن از خطوط تولید را دوچندان می کند. 
هفته گذشته بهروز ریاحی مشاور عالی وزیر صنعت، با اشاره به 
مشکلات کیفی دو خودروی "پراید" و "پژو 405 "اظهار کرد که 
تا پایان سال 95، این خودروها از خط تولید خارج می شوند و پس 
از آن بازار گمانه زنی ها برای خودروهای جایگزین آن داغ شد،که 
آیا یک مدل از خودروهای کنونی با کاهش قیمت جایگزین آن می 
شود یا خودروی جدیدی در خط تولید قرار گرفته و جایگزین دو 

خودروی مذکور می شود.
براساس استراتژی صنعت خودروی کشور،خودروهای قدیمی باید 
به تدریج از رده تولید خارج و محصولاتی جدید با همان پایه قیمتی 
جایگزین آنها شوند و در مسیر تحقق این استراتژی، "پراید" و"پژو 

405 "دو گزینه ارجح هستند.
چراکه به گفته فعالان حوزه خودرو این محصولات به ویژه پراید از 
عمر خود فرا تر رفته و برای خودروساز هزینه روزافزون به همراه دارد.

خروج "پراید" و "پژو 405 "از خط تولید تا پایان سال 95، در 
حالی مطرح است که این دو خودرو با استانداردهای 55 گانه فاصله 
قابل توجهی دارند و ظاهرا خودروسازان برای توقف تولید این دو 

محصول تاکنون سرعت به خرج نداده اند.
خداحافظی با این دو خودرو در حالی مطرح است که تیغ انتقادات 
به محصولات "سایپا" و "ایران خودرو" این روز ها بُرنده تر شده است 
و آمار تصادفات ناشی از عدم کیفیت این خودرو ها اهمیت حذف 
آن از خطوط تولید را دوچندان می کند،درهمین راستا خبرگزاری 
خانه ملت، در گفت وگو با نمایندگان مجلس شورای اسلامی،اهمیت 
حذف دو خودروی مذکور و جایگزین خودرو با همان پایه قیمتی 

"پژو 405 "و "پراید" را جویا شده، که به شرح زیر است: 
باستانی: سایپا خودروهای جدیدی با پایه قیمتی پژو و 

پراید درخط تولید دارد
سعید باستانی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به خروج 
خط  از  سال 95  پایان  "تا  "پژو  405  و  "پراید"  خوردوی  دو 
تولید،گفت:حذف خودروهای قدیمی و توقف تولید خودروهای از 
رده گذشته مصوبه مجلس است و مجلس از چنین اقدامی استقبال 
می کند،اما باید خودرویی جایگزین خودروهای قدیمی شود که از 
لحاظ کیفی،وضعیت استاندارد،میزان مصرف و فناوری روز به مراتب 

بسیار بهتر از تولیدات گذشته باشد.
نماینده مردم تربت حیدریه درمجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه 
صنعت خودروسازی کشور باید پویا و در گردش باشد،افزود:بسیاری 
"پژو"  و  "پراید"  قیمت  پایه  با  خودرو  خرید  دنبال  به  مردم  از 
هستند،بنابراین باید خودروسازان خودروهایی با پایه قیمتی این 
خودروها تولید کنند،درغیر اینصورت خودروهای چینی بازار را اشباع 

کرده و جایگزین خودروسازهای داخلی می شوند.
باستانی با اشاره به اینکه سایپا خودروهای جدیدی با پایه قیمتی 
"تاکنون  خودرو  داد:"ایران  دارد،ادامه  تولید  درخط  پراید  و  پژو 
خودروی جدیدی با حدود قیمتی پراید و پژو ارائه نکرده و تمامی 
خودروهای تولیدی جدید این شرکت با قیمت های بالا در خط 

تولید است.
وی با بیان اینکه کمیسیون صنایع و معادن مجلس درهفته آینده 
برنامه خودروسازان برای ساخت خودروهای جایگزین پراید و پژو را 
پیگیری می کند،یادآور شد:توقف تولید پراید،تیبا و پژو 405 و سایر 

خودروهای از رده خارج در میان مدت به معنای حذف خودروهایی 
با قیمتی کمتراز 35 میلیون تومان است که سایپا و ایران خودرو قبل 
از حذف باید فکری برای جایگزین آنها کنند،همان طور که قبل از 
توقف تولید پیکان در ایران خودرو،پراید سایپا در  محدوده قیمتی 

پیکان،جایگزین شد.
تاکید برلزوم گسترش R&D برای تولید خودروهای ارزان قیمت

شورای  مجلس  معادن  و  صنایع  کمیسیون  سخنگوی 
اسلامی،باتاکید برلزوم گسترش R&D برای تولید خودروهای ارزان 
قیمت،تصریح کرد:باید R&D خودروها تغییر پیدا کند و از تکنولوژی 
مدرن برای تولید خودروهای جدید استفاده شود، تا هزینه های 

سربار کاهش یافته و کیفیت خودروها افزایش یابد.
  فولادگر: خودروهای جدید با پایه قیمتی پراید و پژو 

جایگزین شوند
حمیدرضا فولادگر نیز ،بااشاره به خروج دوخوردوی "پراید"و"پژو  
405" تا پایان سال 95 از خط تولید،گفت:از آنجاکه تا پایان سال 
جاری زمان کمی باقی مانده است،باید خودروهایی باکلاس قیمتی 
پراید و پژو 405 جایگزین آنها شود و خودروسازان در قراردادهای 
جدید خودرویی با پایه قیمتی مناسب جایگزین این دو خودرو 

کنند.
نماینده مردم اصفهان درمجلس شورای اسلامی،با بیان اینکه 
با توقف تولید پیکان خودروی پراید باهمان پایه قیمتی جایگزین 
"پیکان" شد،افزود: فناوری تولید" پراید" و" پژو 405 " متعلق به 
چند دهه پیش از این بوده که با فناوری روز همسو نیست و حذف 

آنها از خط تولید باید پیش از این صورت می گرفت.
فولادگر،ادامه داد:در اواخر دهه 80 در قرارداد منعقده بین سایپا 
و رنو مقرر شد که خودروی تندر90 باید با قیمت ارزان به دست 
مصرف کننده برسد،اما با تغییر دولت،نوسانات شدید نرخ ارز و 
صعودی شدن قیمت ها،قیمت این خودرو نیز با شرایط تورمی آن 
زمان افزایش یافت و این خودرو نتوانست جایگزینی برای پراید یا 

پژو 405 شود.
وی با بیان اینکه قیمت خودروهای تولیدی کنونی کاهش نمی 
یابد،بلکه خودروهای جدیدی با پایه قیمتی پراید و پژو جایگزین 
آنها می شود،یادآور شد:قطعا با سرعت گرفتن تولید و استقبال 
مصرف کننده از مدل های جدید،مدل قدیمی پراید زود تر از تولید 
خارج می شود و درهمین راستا امکانات برای ارتقای تولید خودرو با 

رفع تحریم خودروی ایران بیش از گذشته فراهم شود.

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی،با تاکید 
براینکه  درکیفیت،قیمت رقابتی و خدمات پس از فروش خودروها 
باید بهینه سازی صورت گیرد،تصریح کرد:قیمت خودروهای داخلی 
درحال حاضر براساس عرضه و تقاضا و یا قیمت گذاری منحصرا 
دولتی تعیین نمی شود، و این روند تعیین قیمت با اجرای اصل 44 

باید به سمت تعیین قیمت با عرضه و تقاضا حرکت کند.
سبحانی فر:خودروسازان پیش از حذف باید فکری برای 

جایگزین آنها کنند
رمضانعلی سبحانی فر نیز، بااشاره به خروج دوخوردوی "پراید"و"پژو  
405"تاپایان سال 95 ازخط تولید گفت: فناوری خودروهایی همانند 
پراید و پژو از رده خارج بوده  و مهندسی آن مربوط به دهه گذشته 
است و تنها عامل روی آوردن مردم به خرید خودروهایی چون پراید 
نداشتن پول بیشتر برای خودروی بهتر است، که متاسفانه مسئولان 
استقبال مردم از خرید پراید و سایر خودروهای اینچنینی را به مثابه 

کیفیت آن می گذارند.
اسلامی،با  شورای  مجلس  در  جوین  و  سبزوار  مردم  نماینده 
تاکید بر ضرورت ارتقای کیفیت و کاهش قیمت خودروی ملی، 
افزود: همزمان با برداشتن موانع و تحریم ها و انعقاد قراردادهای 
جدید؛خودروسازی ملی باید در راستای جلب مشتری بیشتر اقدام 

به بهبود کیفیت ها کند.
سبحانی فر با بیان اینکه ارتقای کیفیت خودروی ملی به طور 
حتم رضایتمندی مشتری را موجب می شود، ادامه داد: خودروسازی 
های ملیباید بدانند که در صورت ارتقای کیفیت محصولات خود 
به بازار خارجی راه یافته و به ارزآوری برای کشور منجر می شوند و 
اندیشیدن به کیفیت خودرو به طور حتم در خصوص کمیت آن نیز 

چاره ساز خواهد بود.
وی باتاکید براینکه سایپا و ایران  خودرو پیش ازحذف پراید و 
پژو 405 باید فکری برای جایگزین آنها کنند،یادآور شد: صنعت 
خودروسازی توسعه یافته ترین کشورهای جهان نیز خودروهایی در 
کلاس قیمتی ارزان برای عرضه به طبقات متوسط و ضعیف درآمدی 
تولید می کنند، در غیر اینصورت خودروسازان بازار داخلی را از دست 

داده و خودرهای چینی بازار را اشباع می کنند.
ضرورت تحول در ساختار خودروسازی کشور

سبحانی فر با بیان اینکه نیاز امروز خودروسازان کشور تحقیق 
و توسعه است،افزود:برای تامین نظر مشتریان و افزایش کیفیت 
کنترل  بخش های  باید  خودروسازی  صنایع  داخلی  خودروهای 

کیفیت خود را به نحوی به تجهیزات و فنآوری های مدرن ارتقا دهند 
تا مردم فکر خریدن خودروی خارجی را از سر بیرون کنند.

عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی،تصریح 
کرد:تا زمانی که ساختار صنعت خودرویی کشور متحول نشود، 
مشکل هزینه های سربار و هزینه های تمام شده بالای خودروهای 

ایرانی و تولید بی کیفیت آنها حل شدنی نیست.
مقدسی مطرح کرد:الزام خودروسازان به تولید 

خودروهای ارزان قیمت باکیفیت 
سیدمهدی مقدسی بااشاره به خروج دوخوردوی "پراید"و"پژو  
405"تاپایان سال 95 ازخط تولید،در گفت و گو با خبرنگارخبرگزاری 
خانه ملت،گفت:متاسفانه حجم زیادی ازتلفات جاده ای به دلیل 
و  است  پژو  و  پراید  همانند  تولیدی  پایین خودروهای  کیفیت 
درهمین راستا خودروسازان باید درافزایش کیفیت و کاهش قیمت 
بطورهمزمان اقدام کنند،البته بازدیدهای میدانی برخی اعضای 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس از خودروسازی ها نویدبخش این 
است که خودروهایی با پایه قیمتی مناسب و کیفیت و آپشن های 

جدید روانه بازار می شود.
نماینده مردم اراک،خنداب و کمیجان درمجلس شورای اسلامی،با 
بیان اینکه هدف قراردادهای جوینت ویچر باید انتقال تکنولوژی و 
افزایش ارتقای فنی باشد،افزود:صادرات 30 درصدی خودروهای 
تولیدی که توسط شریک خارجی باید تحقق یابد،ازجمله اقدامات 
مهم در عرصه خودرویی است که می تواند شرایط بازاریابی را برای 

خودروسازان ایرانی تسهیل کند.
مقدسی با تاکید براینکه کمیسیون صنایع و معادن مجلس به 
صورت مستمر قراردادهای خودرویی را رصد می کند،ادامه داد:مشکل 
اصلی و اساسی صنعت خودرو کیفیت است و کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس بارها با مسئولان وزارت صنعت،معدن و تجارت و 
شرکت های خودروسازی دراین خصوص نشست تشکیل داده و 
کیفیت پایین خودروها را متذکر شده که امیدواریم در قراردادهای 

جدید رفع شود.
وی با بیان اینکه بهترین راه برای افزایش کیفیت خودرو توجه 
و استفاده از ظرفیت دانشگاهاه ها در کنار فعالیت های صنعتی 
 R&D است،یادآور شد:متاسفانه درایران به ویژه صنایع خودرویی
معنایی نداشته و با جدیت به آن پرداخته نمی شود است،دربسیاری 
از کشورهای صنعتی دنیا حداقل 40 درصد پرسنل آنها در تحقیق 
و توسعه فعالیت می کنند و بیش از 10 درصد فروش خود را صرف 

تحقیق و توسعه می کنند.
تحقیق و توسعه مقدمه ای برای افزایش کیفیت خودروها است

مقدسی باتاکید براینکه تحقیق و توسعه مقدمه ای برای افزایش 
کیفیت خودروها است،افزود:تا زمانی که صنایع ازجمله صنعت 
خودرو به تحقیق و توسعه و استفاده از پتانسیل دانشگاه ها روی 
نیاورند،نه تنها به کیفیت آنها افزوده نشده بلکه از کیفیتشان کاسته 

می شود.
عضوکمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی،در پایان با 
اشاره به اهمیت و جایگاه  صنعت خودرو سازی به عنوان یک صنعت 
استراتژیک درکشور،برتوجه هرچه بیشتر مسئولان به این صنعت و 

تاثیرات آن  بر دیگر صنایع تاکید کرد.
در پایان لازم به ذکر است که برای اینکه مدل های جدید جایگزین 
پراید و پژو 405 شده و مدل های قدیمی منسوخ شود،باید سرعت 
خط تولید محصولات جدید را بیشتر کرد،همانگونه که برای حذف 

"پیکان،" تولید "پراید" افزایش فراوانی یافت.



با پیشکسوتان و بزرگان خود چه کرده ایم؟

جامعه نالایق فوتبال و سلاطین مطرود
رفتارهای غلط و فراموش کاری اهالی فوتبال در ایران در قبال بزرگان و پیشکسوتان 

نشان می دهد که »ما« لایق داشتن ستارگان بزرگ نیستیم.

از ظهور پدیده دلفریب فوتبال در دنیا بیش از 100 سال می گذرد. در این 
مدت ستارگان بزرگی در دنیای فوتبال طلوع کرده، بالیده اند و در نهایت افول 
کرده اند اما آن چه همیشه ثابت و بی تغییر مانده، نحوه پرداختن به آنها در جمع 

فوتبالی هاست.
هنوز در اسپانیا، ایتالیا، هلند، برزیل، آلمان، پرتغال، انگلیس، فرانسه، آرژانتین 
و تمام کشورهای صاحب فوتبال، به بزرگان و پیشکسوتان این ورزش احترام 
می گذارند و تا وقتی این افراد زنده هستند در رسیدگی به وضعیت آنها دریغ 
نمی کنند. تنها اگر یکی از بزرگان فوتبال مرتکب رفتاری خلاف قاعده و قانون 
شود، از سوی جامعه فوتبال طرد می شود و از او انتقادهای فراوان می شود. هرچند 
در این حالت هم احترام فرد به عنوان پیشکسوت فوتبال حفظ می شود، نمونه بارز 
این قضیه، دیگو مارادوناست. در ایران اما اوضاع دگرگونه است. ما در ایران داعیه 
اخلاق داریم و هر کس وارد فوتبال- بخوانید کل ورزش- می شود، کباده منش 
پهلوانی و جوانمردی می کشد اما در عمل آنچه وجود ندارد یا دست کم، کمتر یافت 
می شود، کیمیای اخلاق است. در تاریخ فوتبال ایران بزرگان زیادی بوده اند که برای 
بالا بردن نام و پرچم کشور تلاش کردند و از جان برایش مایه گذاشتند اما اکنون 
یا خانه نشین و فراموش شده اند یا در سکوت خبری زندگی می کنند یا چهره در 

نقاب خاک کشیده اند.
دسته اول شامل فوتبالیست های بزرگی است که در وضعیت نابه سامانی زندگی 
می کنند. نام های درخشانی که سال ها تیتر یک روزنامه ها بودند و در محافل فوتبالی 
و جمع عامه مردم درباره شان گفت وگو می شد، اکنون در انزوا و تنهایی با مشکلات 

زیادشان دست و پنجه نرم می کنند تا کی وقت رحلت فرا رسد.
از جمع فوتبالیست های مطرح دهه های قبل ایران، تعداد زیادی هستند که اکنون 
یا کلا بیکارند یا به عنوان کارمند رده پایین، راننده تاکسی و مشاغل سخت برای 

سنین آنها مشغولند و اکثر قریب به اتفاق آنها فاقد بیمه هستند.
بخش دیگری از پیشکسوتان هم هرچند زندگی بدی ندارند اما در سکوت 
خبری و در گوشه گوشه جهان زندگی می کنند و شاید در محل زندگی شان 
کسی آنها را نشناسد. برخی از این افراد، کارنامه بسیار درخشانی در فوتبال ایران 
و آسیا دارند و اگر فردی با چنین سابقه ای مثلا اهل ژاپن یا کره جنوبی بود به 
عنوان بزرگترین ستاره تاریخ شان او را مورد احترام قرار می دادند و از حضورش 
بهره می گرفتند نه اینکه به دور از هر خبری در یک کشور دور و بیگانه، در تنهایی 
زندگی کند. بخش دوم که روزگارشان تلخ تر از سایرین است، آنهایی هستند که 
در تنهایی زندگی کردند و از دنیا رفتند و کسی از غم ها و سختی های زندگی شان 

باخبر نشد.
غلامحسین مظلومی با سرطان جنگید و رفت و کسی نگران حال پیشکسوتان 
نشد. همایون بهزادی بزرگ در مسکن مهر پردیس، نفس های آخرش را به تنهایی 
کشید و رفت و کسی غصه بزرگان خسته و بیمار را نخورد. علی آقامحب، موسس 
باشگاه قدیمی دارایی بی خبر از دنیا رفت در حالی که 102 سال از خداوند عمر 
گرفت و در این دوران طولانی حیات، هیچ کس سراغش را نگرفت تا پس از سال ها 
به دوست قدیمی اش عباس اکرامی بپیوندد؛ اکرامی که خود مبدأ شعار »اخلاق، 

درس و ورزش« در فوتبال ایران است و اکنون کمتر کسی نامی از او می برد.
علی جباری بزرگ سختی کشید، داغ پسر دید و حالا در سوگ درگذشت دختر 
نازنینش نشسته و همه این غم ها و دردها هیچ کس را از جایش تکان نداده که 

جویای احوال این آدم ها شود.

ورزشی 44

مدعی اصلی جام حذفی کدام تیم است؟
مسابقات جام حذفی در مرحله یک هشتم پیگیری شد و با نگاهی به اسامی و قرعه 
تیم ها در مرحله بعدی، می توان از استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز به عنوان 

مدعیان اصلی قهرمانی در این جام نام برد.
مسابقات جام حذفی در مرحله یک هشتم نهایی پیگیری شد و تکلیف تیم های 
صعود کننده به دور بعد مشخص شد. با پایان این مرحله 8 تیم به دور بعد راه یافتند 

و حریفان خود را شناختند. 
قرعه تیم ها در مرحله بعد؛

سپاهان باید به مصاف سایپا برود که با توجه به میهمان بودن هر دو تیم در بازی 
دور یک هشتم، با قرعه کشی تکلیف میزبان مشخص می شود و استقلال تهران در 
ورزشگاه تختی به مصاف نفت تهران خواهد رفت؛ برنده این دو دیدار در دیدار نیمه 

نهایی برابر هم قرار خواهند گرفت.
در سمت دیگر جدول قهرمان دو دوره گذشته این مسابقات در ورزشگاه بنیان 
دیزل به مصاف تیم گسترش فولاد تبریز می رود و تیم تراکتور سازی تبریز در 
ورزشگاه نفت و گاز گچساران برابر این تیم قرار خواهد گرفت. برنده این دو دیدار هم 
در نیمه نهایی به مصاف هم می روند تا تکلیف تیم صعود کننده به فینال مشخص 

شود.
مدعیان احتمالی رسیدن به فینال

با توجه به روند بازی های انجام شده و نتایجی که تیم های حاضر در این مرحله از 
مسابقات در دیدارهای قبلی خود کسب کرده اند، می توان از دو تیم استقلال تهران 
و تراکتورسازی تبریز به عنوان مدعیان اصلی فتح این جام نام برد. در زیر به چند 
مولفه که در این دو تیم وجود دارد و شانس آن ها برای رسیدن به فینال را بیشتر 

می کند، اشاره می کنیم.
 دروازه بان های آماده

دو تیم استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز هر دو از گلرهای خوبی در درون 
چارچوب دروازه خود بهره می برند. استقلال تهران با اوج گیری دوباره رحمتی، بار 
دیگر به جمع 8 تیم پایانی این مسابقات راه یافته است و در جدول رده بندی هم 
موقعیتی خوبی به دست آورده است؛ گلر آبی پوشان در دیدار مقابل صبای قم هم با 
مهار پنالتی اول، موجبات حضور این تیم در دور بعدی را فراهم کرد. مهدی رحمتی 

در سه بازی گذشته خود در جام حذفی دروازه خود را بسته نگه داشته است.
در سوی مقابل محمدرضا اخباری قرار دارد که تاکنون در لیگ برتر و جام حذفی 8 
بار کلین شیت کرده و شرایط خوبی را در دروازه این تیم تبریزی پشت سر می گذارد. 
او هم چنین در دو دیداری که در جام حذفی مقابل ملوان و برق جدید شیراز به 
میدان رفته، دروازه خود را بسته نگه داشته، تا از این حیث مشابه همتای خود در 

تیم استقلال تهران باشد.
 شرایط تیمی مطلوب؛

تیم استقلال تهران در شروع لیگ برتر عملکرد دور از انتظاری داشت و تا انتهای 
جدول رده بندی هم سقوط کرد؛ اما در ادامه و از هفته پنجم شرایط برای این تیم 
تغییر کرد و منصوریان موفق شد نتایج بهتری همراه با آبی پوشان کسب کند؛ آخرین 
باخت این تیم به دیدار برابر صنعت نفت آبادان بر می گردد و پس از آن استقلال روند 
رو به رشدی را طی کرده است. تیم منصوریان اکنون با 14 امتیاز در رتبه پنجم قرار 
دارد و به دنبال بهبود شرایط خود در جدول رده بندی مسابقات است. البته آن ها برای 
رسیدن به فینال دو دیدار بسیار سخت مقابل نفت تهران و به احتمال زیاد سپاهان 
اصفهان را در پیش دارند، که می تواند کار این تیم را در راهیابی به فینال سخت کند.

امیر قلعه نویی سرمربی قرمزهای تبریز در نیم فصل لیگ پانزدهم سکان هدایت این 
تیم را بر عهده گرفته و تاکنون روند صعودی را همراه با این تیم تجربه کرده است. از 
نشانه های وضعیت مطلوب این تیم می توان به ثبت رکورد بی شکستی در 13 دیدار 
اخیر لیگ و جام حذفی اشاره کرد؛ هم چنین آ ن ها با 16 بار گلزنی بهترین خط حمله 
لیگ برتر را در اختیار دارند و با 20 امتیاز در فاصله 2 امتیازی صدر جدول پشت 
سر پرسپولیس قرار گرفته اند؛ آن ها در سه دیدار قبلی خود در جام حذفی با ثبت 
سه کلین شیت، 5 بار هم گلزنی کردند. تراکتورسازان برای رسیدن به فینال باید به 
شگفتی های نفت و گاز گچساران در ورزشگاه خانگی این تیم پایان دهند و در دیدار 
ما قبل فینال به مصاف برنده ذوب آهن یا گسترش فولاد تبریز بروند؛ دو تیمی که در 

لیگ برتر به مصاف آن ها رفته و با پیروزی از بازی خارج شده اند.
انگیزه زیاد برای قهرمانی در جام حذفی؛ 

علاوه بر موارد ذکر شده، انگیزه عامل دیگری است که می تواند به این دو تیم 
برای رسیدن به فینال و قهرمانی در مسابقات کمک کند. هر دو تیم برای قهرمانی 
در لیگ برتر کار ساده ای در پیش ندارند و پرسپولیسی را می بینند که نمایش های 
درخشانی را در این فصل به نمایش گذاشته است. البته تیم تراکتورسای نشان داده 
که دست از قهرمانی نمی کشد و پا به پای پرسپولیس تهران در جدول رده بندی 
پیش رفته و اکنون در پایان هفته دهم در فاصله 2 امتیازی این تیم قرار گرفته است. 
استقلال اما شرایط مطلوبی از این حیث ندارد و با فاصله 8 امتیازی نسبت به رقیب 
دیرینه در رتبه پنجم جای دارد. این دو تیم می دانند که برای قهرمانی در لیگ برتر 
حریف قدرتمندی در پیش دارند و به هیچ عنوان دوست ندارند فرصت قهرمانی در 

جام حذفی را به سادگی از دست بدهند.
بررسی شرایط سایر تیم ها برای کسب عنوان قهرمانی 

سپاهان و ذوب آهن دو تیمی هستند که می توانند قاعده قهرمانی در مسابقات را 
تغییر دهند. ذوب آهن قهرمان دو دوره گذشته این مسابقات ، در این فصل هم با 
تمام قوا به مسابقات حذفی وارد شده و روز گذشته هم در یک بازی منطقی موفق به 

کنار زدن ماشین سازی در خانه خودی شد. 
دهه 80 فوتبال ایران را باید به تیم سپاهان اختصاص داد؛ آن ها در این مقطع فوق 
العاده ظاهر شدند و به برتری قاطع دو تیم پایتخت پایان دادند؛ با شروع دهه 90 آن ها 
کم کم از شرایط آرمانی خود فاصله گرفتند و  ترجیح دادند با آوردن عبدا.. ویسی، 
دست به تغییر در ساختار خود بزنند. عبدا.. ویسی در این فصل تغییرات زیادی در 
سپاهان ایجاد کرده و البته هنوز نتوانسته این تیم را به ثبات برساند؛ تیم سپاهان در 
برخی بازی ها نمایش خوبی دارد و در برخی بازی ها نمایش مطلوبی ندارد. سپاهان با 
غلبه بر غذای سبز مشهد، پارس جنوبی جم و آلومینیوم اراک به مرحله یک چهارم 
نهایی مسابقات حذفی راه یافته است و برای رسیدن به فینال باید بر سایپا و هم چنین 

برنده دو تیم استقلال و نفت، غلبه کند.
در مجموع و با توجه با درنظر گرفتن شرایط 8 تیم حاضر در مرحله یک چهارم 
مسابقات جام حذفی می توان از استقلال تهران و تراکتورسازی تبریز به عنوان مدعیان 

اصلی رسیدن به فینال این دوره از مسابقات نام برد.

بهترین تصمیم؛ شاید بازگشت به ایران 

علیرضا حقیقی لطفا بازی کن!
علیرضا حقیقی که فرصت بازی با سوریه را از دست داد، طبیعتا با تصمیم گیری 
بهتر درباره آینده می تواند به دروازه تیم ملی برگردد.   این به سود علیرضا حقیقی و 
البته به سود تیم ملی است. اگر تیم ملی به جای یک دروازه بان ششدانگ، دو دروازه 
بان و حتی سه دروازه بان ششدانگ داشته باشد بهتر است و این سبب می شود کی 
روش و تیم ملی در هر شرایطی بی دغدغه باشند. شرایطی که هم اکنون در دیگر 
خطوط وجود دارد.  به طور مثال در بازی با سوریه سردار آزمون غایب بود اما کی 
روش بدون ناراحتی و نگرانی کار را پیش برد؛ چراکه تیم ملی در زمین کریم انصاری 
فرد را داشت؛ مهاجم پانیونیوس که در یکی، دو فصل اخیر لیگ برتر یونان یکی از 
بهترین  ها بوده و همچنین روی نیمکت رضا قوچان نژاد حضور داشت؛ مهاجم تیم 
هیرنفین. یا در خطوط دیگر؛ پژمان منتظری مصدوم بود و به جای او مرتضی پورعلی 
گنجی به میدان رفت و دیدید که به گونه ای بازی کرد که اصلا غیبت پژمان حس 
نشد.  اگر علیرضا حقیقی به واسطه تجربه حضور در جام جهانی و جام ملت های آسیا 
در اردوی تیم ملی باشد و با علیرضا بیرانوند رقابت کند، به سود هر دو دروازه بان است 
و از همه مهمتر تیم ملی. تیم ملی همیشه دارای یک دروازه بان ششدانگ خواهد 
بود و همان طور که اشاره شد خدای ناکرده مصدومیت یا محرومیت یکی از این دو 
تن، سرمربی تیم ملی را نخواهد لرزاند. این مستلزم این است که علیرضا حقیقی برای 
آینده خود تصمیم بهتری اتخاذ کند.  حتی بازگشت به ایران هم می تواند تصمیم 

خوبی برای آینده این دروازه بان جوان 
باشد. هم اکنون چند تیم در لیگ برتر 
مشکل گلری دارند. بازی کردن علیرضا 
حقیقی بیشتر از بازی نکردن و ترانسفر 
در سایت های خبری به او کمک خواهد 
کرد و پیش از او علیرضا بیرانوند با بازی 
در لیگ برتر فیکس تیم ملی شد.  یقینا 
این  باز هم  حضور در دروازه تیم ملی 
فرصت را به علیرضا حقیقی خواهد داد 
که حضور در دروازه یک تیم اروپایی را 
تجربه کند. مهم امروز در فوتبال، حرفه 
ای بازی کردن است. بازی کردن حتی 
نیمکت  از  بهتر  کوچک  تیم  یک  در 

نشینی در یک تیم بزرگ است.
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سلطانی فر: اقتصاد ورزش باید در ایران جدی تر دنبال شود
وزیر ورزش و جوانان در جمع خبرنگاران در مراسم 
امضای تفاهم نامه این وزارتخانه با صندوق کارآفرینی امید 
گفت: تسهیلات این صندوق شامل باشگاه های فوتبال و 

لیگ برتر نمی شود زیرا سقف آن  محدود است.
وزارت ورزش و جوانان با هدف توسعه ورزش همگانی، 
ایجاد و توسعه کارگاه های کوچک و ساخت تجهیزات 
ورزشی تفاهم نامه همکاری با صندوق کارآفرینی امید 
امضا کرد. این تفاهم نامه امروز )دوشنبه( با حضور مسعود 
نورالله زاده،  اصغر  جوانان،  و  ورزش  وزیر  سلطانی فر، 
مناف هاشمی  و  امید  کارآفرینی  مدیرعامل صندوق 
معاون توسعه و پشتیبانی وزارت ورزش و جوانان در محل 

وزارتخانه به امضا رسید.
این تفاهم نامه یک ساله و با نرخ 4 درصد و بازپرداخت 
5 ساله برای باشگاه های خصوصی است که متناسب با 
نیازها و خواسته های آنان سقف آن 100 میلیارد تومان 
در جمع  فر  سلطانی  مسعود  است.  پیش بینی شده 
خبرنگاران و در پاسخ به این پرسش که آیا تسهیلات 
صندوق کارآفرینی امید برای تمام رشته های ورزشی به 
طور یکسان توزیع خواهد شد یا خیر افزود: این تسهیلات 
متناسب با تقاضای باشگاه ها بررسی خواهد شد و یک 
سهمی برای هیچ کدام از بخش ها به طور ویژه در نظر 

گرفته نشده است.
وی گفت: هر بخشی اعم از فدراسیون ها و دستگاه های 
مرتبط برای گرفتن این تسهیلات سریع تر اقدام کنند، 

این تسهیلات به آن ها اختصاص داده خواهد شد.
وی همچنین  تصریح کرد: هیچ گونه اولویت بندی 
در این زمینه صورت نگرفته و طی سفرهایی که به 
استان های مختلف داشتیم به دلیل زیاد بودن تقاضاها 
برای خرید تجهیزات، از ما درخواست وام هایی با بهره کم 
می کردند به همین خاطر با لطفی که اصغر نورالله زاده 
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید به ما داشت سعی 
کردیم این تسهیلات را با سود کم جذب و در اختیار 

باشگاه های مختلف قرار دهیم.
آیا  که  پرسش  این  پیرامون  پایان  در  سلطانی فر 
باشگاه های فوتبال نیز از امکانات و تجهیزات این تسهیلات 
بهره مند خواهند بود یا خیر خاطرنشان کرد: چون سقف 
این تسهیلات محدود است و به درد باشگاه های فوتبال 
و لیگ برتر نمی خورد، ما سعی کردیم این تسهیلات را 
به باشگاه های بخش خصوصی بدهیم تا برای ورود آنها 
به حوزه ورزش ایجاد انگیزه شود بنابراین این تسهیلات 

شامل حال باشگاه های فوتبال و لیگ برتر نمی شود.

امضای  مراسم  در  هم چنین  جوانان  و  ورزش  وزیر 
تفاهم نامه وزارت ورزش و جوانان با صندوق کارآفرینی 
امید، سقف تسهیلات صندوق کارآفرینی امید را 100 
میلیارد تومان عنوان کرد و گفت: این تسهیلات متناسب 
باشگاه های مختلف به آن ها  نیازها و خواسته های  با 

پرداخت خواهد شد.
سلطانی فر گفت: امسال را چون مقام معظم رهبری 
اقتصاد مقاومتی و اقدام و عمل نامگذاری کرده اند، ما نیز 
در همین هدف سعی کردیم حرکت کنیم تا با فعال 
کردن اقتصاد ورزش در سالی که به این نام، نامگذاری 
شده است، اقدام و عمل را در این عرصه پیگیری و 

عملیاتی کنیم.
فعالیت  دنیا  در  که  اقتصادی  بنگاه های  افزود:  وی 
می کنند، سرمایه گذاری خوبی در ورزش انجام داده اند. 
در ایران باید جدی تر به اقتصاد ورزش توجه شود. اقتصاد 

ورزش در همه کشورهای دنیا یک اقتصاد فعال است.
وی اظهار کرد: بسیاری از باشگاه ها به عنوان محل 
درآمد و نه هزینه در اقتصاد کشورهای مختلف ایفای 
نقش می کنند و برای آن ها اشتغال ایجاد می کنند اما در 
ایران سازوکار مناسبی در این زمینه فراهم نیست و جدی 

به این مقوله پرداخت نشده است.
وزیر ورزش اضافه کرد: بنگاه هایی که در ایران و در 
عرصه ورزش سرمایه گذاری می کنند، در حقیقت این 
سرمایه گذاری برای آن ها محل هزینه تلقی می شود 
برای  خوبی  استقبال  دلیل  همین  به  درآمدزایی،  نه 
سرمایه گذاری در ورزش وجود ندارد. سلطانی فر ادامه 
داد: اگر بخواهیم در آینده خود را به اعتبارات دولتی 
محدود کنیم نمی توانیم تحول و توسعه جدی در ورزش 
داشته باشیم. وی اضافه کرد: خیرین نیز از سه سال 
پیش برای توسعه ورزش گام های خوبی را برداشته اند. 
هر زمان که نهادهای مرتبط و بویژه بخش خصوصی 
وارد عرصه ورزش شده اند، بخشی از منابع خود را هزینه 
ورزش کرده اند و مابقی را از منابع دولتی و موسسات 
مختلف به عنوان تسهیلات برای توسعه در امر ورزش 
کمک کرده اند. به همین دلیل با امضای این تفاهم نامه 
تلاش کردیم در جهت توسعه و گسترش ورزش گام های 

موثری برداریم.
وزیر ورزش افزود: بنا داریم صندوق توسعه ملی را در 

آینده فعال کنیم.
بخش  باشگاه های  گذشته  در  گفت:  سلطانی فر 
خصوصی در ورزش سرمایه گذاری کرده اند اما به خاطر 

مشکلات عدیده ای که برای تامین سرمایه در گردش 
نشده اند،  ورزش  عرصه  وارد  دیگر  کرده اند  پیدا  خود 
بنابراین ما سعی داریم با عقد تفاهم نامه همکاری با این 
صندوق، بار دیگر بتوانیم در این زمینه فعال تر عمل کنیم.

سلطانی فر ادامه داد: مدت این تفاهم نامه یک ساله 
و با نرخ 4 درصد سود و بازپرداخت 5 ساله است که 
فکر می کنم یکی از ارزان ترین تسهیلاتی است که برای 

باشگاه های مختلف در نظر گرفته شده است.
وی ادامه داد: حتی اگر بتوانیم این تسهیلات را 6 ماهه 

جذب کنیم، دوباره آن را تمدید خواهیم کرد.
در ادامه این مراسم، نورالله زاده مدیرعامل صندوق 
کارآفرینی امید نیز درباره این تفاهم نامه گفت: با توجه 
به رسالتی که داریم و در جهت حمایت از باشگاه ها این 
انگیزه وجود داشت تا به صورت هدفمند و با کمک وزارت 
ورزش به توسعه این باشگاه ها کمک کرده تا ورزشکاران 

حرفه ای را تربیت کنیم.

هاشمی مقدم: جهانبخش اگر دانشجو هم نبود مشکلی از لحاظ سربازی نداشت
مدیربرنامه های لژیونر ایرانی در هلند گفت: علیرضا جهانبخش دانشجو است و مشکلی 
برای سربازی ندارد هرچند که اگر او دانشجو هم نبود باز هم چنین مشکلی وجود 

نداشت.
امیر هاشمی مقدم در خصوص شایعه بازگشت علیرضا جهانبخش به ایران برای سپری 
کردن دوران خدمت سربازی گفت: علیرضا در حین اینکه فوتبال بازی می کند دانشجو 
است و به دانشگاه می رود و اصلًا چنین مباحثی مطرح نیست و تماماً  شایعه به حساب 

می آید. درواقع به هیچ عنوان چنین خبری وجود ندارد.
وی ادامه داد: تمام توافقات لازم با مقامات نظام وظیفه و فدراسیون فوتبال پیش از 
حضور علیرضا در فوتبال هلند انجام شده و آنها همکاری های لازم را در این زمینه انجام 
داده اند و الان عجیب است که این صحبت ها را می شنوم. درواقع از این شایعات تعجب 
می کنم و یک بار دیگر تأکید می کنم که این موضوع وجود خارجی ندارد و نمی دانم 
چه کسانی و با چه اهدافی این شایعات را مطرح کرده و چه سودی از آن می برند. چون 

مطمئن باشید چنین چیزی امکان ندارد.
هاشمی مقدم گفت: این موضوع اصلاً  ارزش خبری ندارد که بخواهیم به آن بپردازیم. 
علیرضا تا هر زمانی که درس هایش ادامه پیدا کند، حتی تا مقطع دکترا می تواند به درس 
خواندن ادامه داده و این مسائل  حل شده است. درواقع از روزی که جهانبخش به هلند 
آمد این موضوع حل شده بود ضمن اینکه اگر این بازیکن به دانشگاه هم نرود، باز هم از 
این لحاظ مشکلی وجود نداشته و او به جز همراهی تیم ملی  می تواند به غیر از آن سالی 

3-2 بار به ایران سفر کرده و دوباره به هلند بازگردد.
مدیربرنامه های لژیونر ایرانی در هلند گفت: این موضوع شایعه است و شاید هم 
تراکتورسازی هوس کرده که جهانبخش را بگیرد. عجیب اینکه با این صحبت ها بازیکنان 
دیگری هم که می خواهند لژیونر شوند را می ترسانند. این درحالی است که باید دعا کنیم 
هرچه زودتر لژیونرهایمان در فوتبال اروپا بیشتر هم بشوند نه اینکه با انتشار این شایعات 

بخواهیم این دسته از بازیکنان را بترسانیم.

 به جای سوء استفاده از اسم پورحیدری سکوها را کنترل می کردید 

مرفاوی: بعضی ها هنرپیشه های خوبی هستند!
سرمربی صبای قم از اتفاقات رخ داده در بازی با استقلال 
حسابی دل پری دارد و مدعی است برخی ها هدفمند می 

خواستند او و تیمش را وارد جنجال کنند.
 صمد مرفاوی بعد از این که تیمش در ماراتن 120 دقیقه ای 
به استقلال باج نداد و تنها در ضیافت پنالتی ها مقهور نمایش 
خوب رحمتی شد تا از گردونه جام حذفی کنار برود، با شکستن 
سکوت خود حملات تندی به کادر فنی استقلال بابت اتفاقات 
رقم خورده در آزادی داشت. آقا صمد در گفتگوی صریح و بی 
پرده خود با روزنامه خبر ورزشی حرف هایی زد که می تواند 
سرآغاز جنگی لفظی میان او و مربیان حال حاضر استقلال باشد. 

گزیده ای از حرف های مرفاوی را می خوانید.
هدفمند می خواستند ما را وارد جنجال کنند

جنجال؟! ما که جنجالی نداشتیم. 120 دقیقه بازی کردیم بعد 
در پنالتی ها باختیم و در پایان هم وقتی می خواستیم به رختکن 
برویم به همه خسته نباشید گفتیم و به تیم حریف تبریک اما 
گویی برخی ها دوست نداشتند بازی با آرامش به پایان برسد و 
هر کاری لازم بود انجام دادند تا به هدف شان برسند. قصه این 
فیلم این چیزی نیست که همه جا می گویند. در سالن کنفرانس 
خبرنگاری حضور داشت که واقعا با اهداف خاصی سئوال می 
پرسید و مشخص بود حضورش هدفمند و در راستای برخی 

مسائل صورت گرفته است.
ناراحتی ام به خاطر باخت به استقلال نبود

بعد از بازی خیلی ناراحت بودم اما نه به خاطر این که استقلال 
بازی را برده بود بلکه بیشتر به خاطر رفتارهایی که چه قبل 
چه بعد از بازی دیدم چون حس می کردم تمام این اتفاقات و 
برخوردها مشکوک و با برنامه رخ داده است.البته جا دارد همین 
جا یک سوءتفاهم را نیز برطرف کنم.من در حاشیه کنفرانس 
نگفتم استقلالی تر از من کسی نیست بلکه وقتی آن خبرنگار 
به من گفت استقلالی هستم در پاسخ گفتم اگر علاقه ام به 
استقلال بیشتر از تو نباشد کمتر از تو هم نیست که این حرف 

من را طور دلشان خواست تعبیر کردند.
نیمکت استقلال هیچ کاری برای کنترل سکوها نکرد

نمی توانستم بروم و به نیمکت نشینان استقلال بگویم دوستان  
خواهشم می کنم سکوها را کنترل کنید! مسلما خودشان 
داشتند می دیدند که چه جو بدی روی سکوها برای شاگرد من و 
تیمم حاکم شده و اگر می خواستند می توانستند جو و سکوها را 
کنترل کنند اما نخواستند و هیچ عکس العملی هم نشان ندادند. 
همان شعارهایی که خودشان در اهواز از آن یک غول ساخته و 
به عالم و آدم تاختند که چرا کسی با این شعارها مبارزه نمی کند! 
در بازی با صبا سرداده شد و هیچ کدام شان هم حرکتی برای 
مهار این جو نکردند. وجدانا من ندیدم حامد لک حرکتی انجام 
داد یا نه که طرفداران استقلال تحریک شوند اما در آن دقایق 
واقعا از دیدن آن صحنه ها روی سکوها و شعارها متعجب شدم 
و دلم برای بازیکن جوانی که در زمین حضور داشت با این هدف 

که برای تیمش سنگ تمام بگذارد، سوخت.
من و قلعه نویی دشمن نبوده و نیستیم

من و امیر قلعه نویی دشمن نبودیم و نیستیم. اتفاقا خیلی هم 
رفیق بودیم و الان هم هستیم اما برخی مواقع در عرصه ورزش 
حرفه ای رقابت رقم می خورد و باعث کری خواندن می شود 
.من هم چون آدم رک و راستی هستم و نمی توانم نمایش بازی 
کنم درست مثل خیلی از فوتبالی ها هر چه در دلم باشد را می 
گویم وقتی دیدم طرفداران استقلال با امیر قلعه نویی خوب تا 
نکردند باید از او که کم زحمت نکشیده است نام می بردم تا 

خیلی چیزها برای فوتبالی ها روشن شود. دروغ هم نمی توانم 
بگویم چون اصلا در ذات من نیست. بعد از بازی هم در مصاحبه 
گفتم که چطور سرمربی استقلال در اهواز ناسزا شنید و گفت 
گریه کردم، کاری نکرد تا بازیکن صبا 120 دقیقه این ناسزاها 

را نشنود؟ 
واقعا نمی دانم منصوریان گریه کرده است یا نه؟!

شنیدم منصوریان گفته به خاطر شعارها در اهواز گریه نکرده و 
سه بار برای سه شخص استقلالی گریه کرده است که واقعا نمی 
دانم گریه ای در کار بوده یا نه؟! چون نمی توانم وجدانم را زیر پا 
بگذارم پس اگر گریه ای در کار بوده دستش درد نکند که برای 
استقلالی ها اشک ریخته است. حرفم این است آقای منصوریان 
که طعم تلخ فحاشی را چشیده و بعد از بازی اهواز همه را بسیج 
کرد که ایهاالناس بیایید جلوی این فحاشی ها را بگیرید چرا 
در ورزشگاه آزادی جلوی سکوهای طرفداران استقلال که اتفاقا 

رابطه بدی هم با آنها ندارد را نگرفت؟
خوزستانی ها دیگر به منصوریان بی احترامی نکنند

من خودم خوزستانی هستم و خوب می دانم فوتبالدوستان این 
استان و شهر اهواز چه افراد شریف، باغیرت و متعصبی هستند 
به خصوص روی رنگ آبی. از همین رو اعتقاد دارم حتما چیزی 
دیدند که این گونه با سرمربی استقلال رفتار کردند که رفتارشان 
هم اصلا قابل دفاع نیست و اتفاقا به عنوان یک خوزستانی و برادر 
کوچک ترشان درخواستم این است که دیگر از این رفتارها انجام 
ندهند. نه الان نه در آینده هیچ وقت نباید به علیرضا منصوریان 
و ... توهین کنند و باید کاری کنند که ثابت شود خوزستان مهد 

تعصب، غیرت و احترام است.
این انگ ها به جامعه داوری ما نمی چسبد

فیلم پنالتی اول بازی را دیدم ولی اصلا این حرف و حدیث 

ها را قبول ندارم. به داوران ما به خصوص احمد صالحی داور 
این دیدار چنین وصله هایی نمی چسبد و چه خوب بود که 
به خودمان اجازه نمی دادیم با این انگ ها شخصیت کاری و 
اجتماعی داوران عزیز و خانواده شان را زیر سئوال ببریم. از دید 
یک فرد فوتبالی تنها می توانم بگویم صالحی قانون را در آن 
صحنه برای دروازه بان استقلال تشریح کرد و نه چیز دیگر. اصلا 
مگر داریم که یک داور بداند بازیکن تیم رقیب استقلال پنالتی 
اش را کجا می خواهد بزند که جهت آن را به دروازه بانی همچون 

رحمتی بگوید.
بازیکن گمنام می آوردم استقلال بازیکن تیم ملی می آورد

قبل از بازی هم گفتم من شرعی، عرفی و قانونی سرمربی صبا 
هستم و هیچ وقت در مصاف با استقلال پیشینه آبی بودنم را 
دخالت نمی دهم. تیم من بهترین تلاش خود را انجام داد اما نشد 
که ببرد چون ضربات پنالتی 50-50 است . ما به تیمی در پنالتی 
باختیم که 30 تا 40 میلیارد تومان هزینه کرده یعنی 10 برابر 
تیمی مثل صبا که 3 تا 4 میلیارد بودجه اش است. من بازیکن 
جوان وارد بازی می کردم سرمربی استقلال بازیکن تیم ملی، من 
بازیکن گمنام و ناشناس می آوردم سرمربی استقلال مدافع تیم 
ملی ارمنستان و ... پس می بینید که شرایط ما و استقلال اصلا 
قابل مقایسه نبود پس انتقاداتی که در این چند روز شنیدم نمی 

تواند درست باشد.
120 دقیقه گل نزدند می گویند یک سرو گردن از صبا 

بالا بودیم
یکی از اعضای محترم هیات مدیره استقلال بعد از بازی مدعی 
شد این تیم یک سر و گردن بالاتر از صبا بود و باید صعود می 
کرد. سئوال من این است با هزینه 30 تا 40 میلیاردی استقلال 
اگر جلوی تیمی مثل صبا با یک مشت جوان جویای نام و بودجه 

3 تا 4 میلیاردی یک سرو گردن بالاتر نباشد پس باید کی بالاتر 
بودن را نشان بدهد؟! بعد هم وقتی نتوانستید 120 دقیقه به صبا 
گل بزنید و بازی را ببرید چطور این بالاتر بودن را دیدید که ما 
ندیدیم! ای کاش به جای فرافکنی واقعیت ها را قبول کنیم و 
بی جهت نخواهیم دیگران را برای خود به مانند نردبانی برای 

بالا رفتن ببینیم!
منصوریان حق من را نخورده است

دل پری ندارم و فقط می خواهم طرفداران برخی ها را بهتر 
بشناسند و بدانند چه هنرپیشه های خوبی هستند! اتفاقا امیدوارم 
استقلال قهرمان شود و این آرزو را به عنوان یک هوادار دو آتشه 
دارم نه به عنوان یک پیشکسوت و مربی سابق . حالا می خواهد 
هرکسی مربی باشد، باشد تنها مهم قهرمانی استقلال است.من و 
منصوریان چرا نباید رابطه خوبی داشته باشیم؟ علیرضا که حق 
من را نخورده تا بخواهم از او ناراحت باشم فقط از برخی اتفاقات 

رخ داده خوشم نمی آید چون در وجودم این کارها نیست.
از دیدن نمایش درامی که ساختند دلم گرفت

حالا که حرف به اینجا کشید بهتر است برخی واقعیات را 
بگویم تا طرفداران در جریان خیلی چیزها  قرار بگیرند. قبل 
از آغاز بازی من و کادر فنی صبا غافل از برنامه ریزی هایی که 
برای اکران نمایش درام !صورت گرفته می خواستیم از پیست 
تارتان آزادی بگذریم و به نیمکت برسیم اما برخی دوستان با 
برنامه قبلی مانع این کار ما شدند تا بالاجبار از تونل خودمان را به 
این سمت ورزشگاه رسانده و به نیمکت ذخیره ها برسیم. هنوز 
چند ثانیه نگذشته بود که دیدیم کادر فنی استقلال با تصویری 
از منصورخان پورحیدری و فرزندشان بدون هیچ ممانعتی از 
همان پله ها وارد پیست و زمین چمن شدند تا اکران نمایش 
درام قدردانی از اسطوره آغاز شود. من از این نمایش ها و سوء 
استفاده ها ناراحتم و از آن جایی که همیشه حرف حق را زدم و 
هیچ ترسی هم از گفتن حقایق ندارم می گویم سوء استفاده از 
اسطوره ای همچون پورحیدری که برای ما الگوی ادب، اخلاق و 

شخصیت بود اصلا کار خوبی نیست و همان لحظه دلم گرفت.
نباید با تصویر اسطوره نمایش اجرا می کردند

حرفم این است ای آقایی که تصویر منصورخان را در دست می 
گیری و جلوی دوربین ها و طرفداران خودت را شاگرد مکتب 
استقلال و اسطوره ای مثل پورحیدری که به شاگردانش از جمله 
من و امثال من یاد داد با شرافت و خالصانه برای استقلالی ها 
بازی کنند و همواره شخصیت بالا، ادب ، متانت و ... را در مکتب 
باشگاه به رخ همگان بکشند، می دانی باید به جای سوء استفاده 
از نام این مرحوم و تصویرش کاری می کردی که سکوها کنترل 
می شد و 120 دقیقه به تیم حریف هتاکی صورت نمی گرفت! 
من از این نمایش ها در راه کسب محبوبیت بیشتر آن هم با سوء 
استفاده از اسطوره ای همچون منصور پورحیدری خوشم نمی 
آید و تا جایی که نفس داشته باشم با این اتفاقات مبارزه می 
کنم چون خودم را شاگرد مکتب استقلال می دانم، مکتبی که 
جای نمایش دادن نیست و باید مرد عمل باشی تا آن را درک 
کنی. من صمد مرفاوی به غیر از تمام بازی هایی که تیمم با 
استقلال بازی مستقیم داشته باشد برای برد تیم محبوبم دعا 
می کنم درست مثل تمام این دهه ها که با برد و باخت این 
تیم مثل طرفدارانش خندیدم و گریه کردم و همیشه هم افتخار 
این را داشتم که خودم را شاگرد اسطوره ای همچون منصور 
پورحیدری معرفی کنم ، مردی که نشانم داد همیشه با شرافت 
و خلوص نیت زندگی کنم نه مثل برخی ها به دنبال نمایش و 

سوء استفاده باشم!



 

5 علمی و سلامت 

یک متخصص زنان و زایمان :

زایمان طبیعی بدون درد، ممکن است؟
یک متخصص زنان و زایمان گفت: راه های متفاوتی برای کاهش درد زایمان وجود 

دارد و یکی از این روش ها آشنا کردن زن باردار با فیزیولوژی زایمان است.
شیرین نیرومنش متخصص زنان و زایمان و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
تهران ؛ بیان کرد: درد زایمان شدیدترین دردی است که یک زن در طول دوران 
زندگی اش تجربه می کند که بسیاری از زنان با توجه به زایمان های قبلی خود از 

انجام زایمان طبیعی خودداری می کنند.
 وی اظهار داشت: راه های متفاوتی برای کاهش درد زایمان وجود دارد و یکی از این 
روش ها آشنا کردن زن باردار با فیزیولوژی زایمان است، بنابراین زنان با شرکت در 
کلاس های آمادگی برای زایمان که در مراکز بهداشتی سراسر کشور برگزار می شوند 

از فرآیند تولد نوزاد آگاهی پیدا می کنند.
 این متخصص زنان و زایمان در خصوص حضور همسر زن باردار در کلاس های 
آمادگی پیش از زایمان تصریح کرد: شرکت کردن شوهران همراه با همسرانشان در 
این کلاس ها سبب می شود زنان درد زایمان را بهتر تحمل کنند و زایمان با موفقیت 

انجام شود. 
نیرومنش با بیان اینکه در زایمان فیزیولوژیک )طبیعی( هیچ گونه مداخله ای صورت 
نمی گیرد، عنوان کرد: به طور معمول در این روش مسکن تجویز نمی شود و به کمک 

تنفس های عمیق و تکنیک های آرامسازی زایمان انجام می شود. 
وی افزود: یکی از روش هایی که برای کاهش درد زایمان صورت می گیرد تزریق 

داروهایی مانند پتیدین و مورفین است. 
این متخصص زنان و زایمان با اشاره به اینکه بی حسی اپیدورال یا اسپاینال نیز از 
دیگر روش های به کار رفته برای کاهش درد زایمان محسوب می شود، تصریح کرد: 
در این روش یک کاتتر پلاستیکی خیلی باریک وارد فضای بین مهره ای کمر می شود 
و اگر این لوله باریک در انتهای ستون فقرات باقی بماند در صورت کاهش اثر دارو به 

طور مجدد می توان آن را تزریق کرد.
 نیرومنش بیان کرد: در تمام مدت انجام بی حس اپیدورال حضور متخصص 
بیهوشی ضروری است.از آن جایی که در این روش همکاری خانم باردار کاهش می 

یابد طول مدت درد زایمان افزایش پیدا می کند.
 وی عنوان کرد: در افرادی که به کمک بی حسی اپیدورال زایمان می کنند در 
برخی مواقع لازم است از ابزارهای کمک زایمان مانند فورسپس، وانتوز یا واکیوم 
استفاده شود که در این روش پس از زایمان درد کاهش پیدا می کند و تزریق مسکن 

ها نیز متوقف می شود.
 این متخصص زنان و زایمان با بیان اینکه "Tens" یکی دیگر از دستگاه هایی است 
که برای کاهش درد زایمان استفاده می شود؛ اظهار کرد: این دستگاه امواج الکتریکی 
از خود ساطع می کند که منجر ترشح مواد مسکن طبیعی از طریق خود بدن می 

شود، البته اثربخشی این روش نسبت به بی حسی اپیدورال کمتر است.
 نیرومنش افزود: استنشاق گاز انتونوکس )کپسول های محتوی دی نیتروژن 
مونوکسید)گاز خنده( و اکسیژن( نیز به طور قابل ملاحظه ای درد زایمان را کاهش 

می دهد.
 وی توصیه کرد: از آن جایی که سزارین با عوارضی مانند خونریزی های حین 
عمل و چسبندگی های پس از زایمان همراه است بنابراین زنان باید جز در موارد 
خاص مانند درشت بودن جنین و وجود بیماری زمینه ای در مادر از انجام سزارین 

پرهیز کنند.

یک متخصص دیابت مطرح کرد

۸ روش مفید کاهش اضطراب در دیابتی ها
یک  متخصص دیابت  گفت :هورمون در خون باعث افزایش قند می شود گفت: 

دیابتی ها 2 برابر در معرض این خطرند و باید از اضطراب به شدت دور باشند.
مهریار خسروشاهی ، در مورد تأثیر استرس بر افزایش قند خون اظهار داشت: 
استرس باعث ترشح هورمونی بنام کورتیزول شده که ماندگاری این هورمون در خون 

باعث افزایش قند می شود.
وی افزود: در این حالت انسولین نمی تواند قند را به سلول ها برساند و بدن این حالت 
را مثل یک حالت استرسی می داند و دوباره کورتیزول ترشح می کند البته دیابتی ها دو 

برابر در معرض این خطرات هستند و باید از استرس به شدت دور باشند.
این متخصص دیابت به بیان اینکه برای کاهش استرس با روش خوردن غذا 
می توانید مواد غذایی استرس را تا حدودی کاهش دهید، عنوان داشت: ماست، 
شکلات تلخ، مرکبات، بادام، کلم بروکلی، سیر و چای در این رابطه می تواند موثر 

واقع شود.
خسروشاهی به 8 روش مفید کاهش استرس اشاره کرد و گفت: از قطع ارتباط با 
دیگران احساس گناه نکنید، تا زمانی که موضوعی برای نگرانی ندارید نگران نباشید و 
وسیله ای که دارید دوباره نخرید همچنین فکر نکنید که همیشه باید در حال انجام 

کاری باشید.
وی بیان داشت: حتما از تعطیلات تان استفاده کنید و حتی اگر می توانید دور هم 
با دوستان جمع شوید و بگویید و بخندید، همچنین به هیچ وجه خود را با کسی 
مقایسه نکنید و فقط خود را با یک هفته پیش خود مقایسه کنید و در صورت نداشتن 

پیشرفت، تغییراتی در خود ایجاد کنید.
این متخصص دیابت ادامه داد: تمام زندگی خود را روی یک شخص یا یک اتفاق 
سرمایه گذاری نکنید و یادمان باشد زندگی بدون مشکلات هیچ معنی نخواهد داشت 
پس با هر توانایی مالی مشکلات با ما هستند و وقتی از پس یک مشکل برمی آییم، 

لذت می بریم.

رابطه آسم و رژیم غذایی سالم! 
رابطه بین تغذیه سالم و کاهش ریسک آسم به خوبی مشخص نیست اما شواهد 
نشان می دهد افرادی که از رژیم های غذایی سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی 

پیروی می کنند کمتر در معرض ابتلا به آسم قرار دارند.
 تحقیق پژوهشگران نشان می دهد دسترسی به میوه و سبزیجات تازه می تواند 

ریسک تجربه حملات آسم را کاهش دهد.
 نتایج این مطالعه آشکار ساخته است کودکانی که در نزدیکی فروشگاه های غذا 

زندگی می کنند بیشتر در معرض ابتلا به آسم قرار دارند.
 در این تحقیق اذعان می شود رابطه بین تغذیه سالم و کاهش ریسک آسم به 
خوبی مشخص نیست اما شواهد نشان می دهد افرادی که از رژیم های غذایی 
سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی پیروی می کنند کمتر در معرض ابتلا به آسم 

قرار دارند.
 محققان نمودار سلامت 2043 کودک 6 تا 18 سال را بررسی کردند. تمامی 
کودکان تحت چکاپ منظم قرار داشتند. تیم تحقیق مشخص کرد که 57 درصد 
شرکت کنندگان حداقل در نیم مایلی فروشگاه ها و 10 درصد حداقل در یک مایلی 

فروشگاه های مواد غذایی زندگی می کردند. 
تیم تحقیق دریافت 21 درصد کودکانی که در نزدیکی فروشگاه ها زندگی می کردند 

مبتلا به آسم بودند.

یک متخصص تغذیه  مطرح کرد

تامین کمبود آهن بدن با خوردن
 "میوه های خشک" 

 یک متخصص تغذیه گفت: از میوه های خشک می توان به عنوان یک میان وعده 
سالم استفاده کرد.

 فریدی متخصص تغذیه با بیان اینکه میوه ها حاوی مواد مغذی هستند، گفت: یکی 
از مهمترین گروه های غذایی میوه ها هستند. 

 این متخصص با اشاره به اینکه میوه یک منبع برای دریافت کالری است، اظهار 
داشت هنگام مصرف میوه انرژی و مقدار مناسبی از ویتامین و مواد مغذی وارد بدن 

می شود. 
تازه  میوه های  با  میوه های خشک، مشابه  کالری  میزان  اینکه  بیان  با  وی 
است،تصریح کرد: از میوه های خشک همچون زردآلو، پرتقال، کشمش، انجیر و 
غیره می توان بجای میان وعده های ناسالم مانند چیپس، پفک، کیک، بیسکوییت 

و شکلات استفاده کرد.
این متخصص تغذیه با بیان اینکه مصرف وعده میوه های خشک سه چهارم نسبت 
به میوه های تازه است، افزود به دلیل اینکه هنگام تولید برخی میوه های خشک به 
آن قند می افزایند باید در زمان خرید آن جهت اطلاع از میزان قندهای افزودنی، به 

برچسب غذایی توجه داشته باشید.
وی با اشاره به اینکه خشک کردن میوه باعث کاهش ویتامین اسید فولیک می شود، 
بیان کرد: خشک کردن باعث افزایش مواد مغذی همچون آنتی اکسیدان، پتاسیم، 

ملینی، سلینوم، آهن و فیبرهای خوراکی در میوه ها می شود.
فریدی با بیان اینکه حمل و نگه داری اینگونه میوه ها راحت تر است، تاکید 
کرد: از میوه های خشک می توان در تمام فصول سال، مسافرت، مدرسه، منزل 
و محل کا ر استفاده کرد و نسبت به میوه های تازه در مدت زمان بیشتری از آنها 

استفاده کرد.

چطور بفهمیم ریه ها از کار افتاده اند؟
مقصر رایج ترین مشکلات ریوی، بیماری انسدادی مزمن ریه یاCOPD  است. انسداد مزمن 
ریه در حال حاضر چهارمین علت مرگ در جهان است و به احتمال زیاد به زودی به سومین 
دلیل تبدیل می شود. انواعی از اختلالات COPD شامل آمفیزم، برونشیت مزمن، آسم و 
فیبروز کیستیک است. بنابراین اگر شما با هریک از نشانه های زیر مواجه هستید، بهتر است 

آن را نادیده نگرفته و برای بررسی دقیق از پزشک متخصص کمک بگیرید.
همیشه با کمبود انرژی مواجه هستید

آیا بعد از بالا رفتن از پله ها احساس می کنید در یک مسابقه ی دوی ماراتن شرکت کرده 
اید؟ آیا فکر می کنید بدون داشتن یک چرت کوتاه نمی توانید کارهای روزانه تان را انجام 
دهید؟ سلول های شما برای به کار افتادن نیاز به دریافت اکسیژن دارند. وقتی ریه هایتان 
به اندازه ی کافی اکسیژن در اختیار سلول های بدن تان قرار نمی دهند، احساس خستگی 
می کنید.  هیچ چیز نمی تواند به اندازه ی احساس خسته بودن، برنامه زندگی مان را بر هم 
بزند. خستگی مانع ورزش کردن تان می شود و ورزش نکردن، به نوبه ی خود استقامت بدن 
تان را کمتر می کند، تا جایی که حتی نمی توانید کارهای کوچک روزانه تان را انجام دهید.

نمی توانید نفس بکشید
شاید گمان کنید با افزایش سن، نفس کشیدنتان خود به خود دشوار می شود، اما این امر 
همیشه درست نیست. اگر همیشه به راحتی نفس می کشیدید، ولی ناگهان این کار برایتان 

دشوار شد، باید پزشک به صدای ریه هایتان گوش کند. 
گاهی اوقات تنگی نفس، ناشی از ناتوانی ریه ها برای تخلیه ی کافی هوا و حبس بیش از حد 
هوا در قفسه ی سینه می باشد.  حتی زمانی که مشکل از تخلیه ی هوای ریه نیست، بیماری 
ریه می تواند شما را به نفس نفس بیاندازد، آن هم به خاطر نرسیدن اکسیژن کافی به خون.

گیج و مبهوت هستید
آیا می دانید مغز از 15 تا 20 درصد اکسیژن بدن استفاده می کند؟ مغز برای درست فکر 
کردن نیاز به اکسیژن کافی دارد. اگر ذخیره اکسیژن بدن شما به علت نارسایی ریه ها کم 
باشد، افکار ما مبهم خواهد بود. سطح کم اکسیژن و سطح بالای دی اکسید کربن می تواند 

موجب سردرگمی و خواب آلودگی گردد.
وزنتان را از دست می دهید بدون آن که بدانید چرا؟!

بیماری پیشرفته ی ریه باعث می شود به طور غیر منتظره ای وزن تان را از دست بدهید. 
در این حالت تنها چربی نیست که کاهش پیدا می کند، به ویژه در بیماری انسداد مزمن ریه، 

التهابات زیاد موجب می شود توده ی عضلانی نیز تحلیل برود. 
همچنین در صورت ابتلا به بیماری تنگی نفس ممکن است نتوانید به اندازه ی کافی غذا 

بخورید و یا مدت زیادی بنشینید، بنابراین لاغرتر می شوید.
به طور مداوم سرفه می کنید

سرفه ای که تمام نمی شود، به خصوص اگر با خلط، خون و یا تب همراه باشد، موجب 
نگرانی می گردد. اگر شما یک فرد سیگاری باشید، این نوع سرفه می تواند نشانه ای از 

برونشیت مزمن یا آمفیزم باشد. 
 اگر سرفه هایتان بیش از سه هفته طول کشید به پزشک مراجعه کنید، به خصوص اگر با 

گذشت زمان تنفس برایتان سخت تر و سخت تر گردید.
درد قفسه ی سینه دارید

درد قفسه ی سینه یکی از مشخصه های بیماری قلبی است.، اما ریه هم می تواند باعث 
درد این قسمت از بدن شود. ریه ها اعصاب درد ندارند، اما بخش داخلی قفسه ی سینه عصب 
دارد. التهاب پوشش داخل قفسه سینه می تواند درد قفسه سینه را به دنبال داشته باشد که 
پلوریت نامیده می شود.  همچنین ممکن است عضلات شما در اثر سرفه کردن درد بگیرند 
و یا درد موجب شود ریه ها سخت تر کار کنند. گاهی اوقات افراد حبابی در ریه دارند که با 

ترکیدن آن، هوا به داخل حفرات قفسه سینه می رود و موجب درد می شود.
رنگ پوست تان خاکستری می شود

گلبول های قرمز خون، اکسیژن را به سمت بافت ها حمل می کنند. رنگ آبی مایل به 
خاکستری )کبودی( لب ها و انگشتان دست ها و پاها نشان می دهد که عضو مورد نظر 
اکسیژن مورد نیازش را دریافت نکرده است. این تغییر رنگ در پوست یکی از نشانه های 
شایع مراحل آخر بیماری ریوی است. این حالت معمولا زمانی رخ می دهد که فرد در حال 

کار کردن است، اما می تواند در حین استراحت نیز بروز کند.
خس خس موقع نفس کشیدن

خس خس سینه زمانی رخ می دهد که چیزی موجب بسته شدن راه های تنفسی شما 
شود. ممکن است شما مبتلا به تنگی مجاری تنفسی مربوط به آسم و یا امفیزم باشید. در 
این شرایط هوا با سرعت کافی جریان پیدا نمی کند، زیرا کیسه های هوایی به اندازه لازم 
خاصیت کشسانی و فنری ندارند. در هر صورت شما باید به پزشک مراجعه کنید تا او متوجه 

مشکل شما شود.

با وجود برنامه های اعلام شده برای آغاز مرحله آزمایش انسانی لنزهای تماسی 
هوشمند در سال 2016، سازندگان با زودهنگام خواندن این زمان، آن را به آینده 
نامعلومی موکول کردند.شرکت داروسازی نوارتیس که با شرکت آلفابت گوگل برای 
ساخت یک لنز تمرکز خودکار برای اصلاح دوربینی مشارکت کرده، اعلام کرد که 
نمی تواند  این فناوری را در تاریخ مقرر آزمایش کند زیرا هنوز زمان آن فرا نرسیده 
است.سخنگوی این شرکت همچنین زمان آغاز آزمایش لنزهای هوشمند دیگر را که 

به منظور نظارت بر سطوح قند خون طراحی شده اند،  نیز نامعلوم خواند.
به گفته نواریتس، این عقب نشینی به خاطر فرآیند فنی بسیار پیچیده ای است که 
هر دو شرکت طی آن در حال یادگیری بیشتر هستند.جو جیمنز، مدیرعامل شرکت 
نوارتیس سال گذشته اعلام کرده بود که آزمایش واحد مراقبت چشم Alcon در 
سال 2016 مورد آزمایش انسانی قرار خواهد گرفت. وی همچنین در سال 2014 
اظهار امیدواری کرده بود که لنزها در حدود پنج سال آینده وارد بازار شوند.این 
شرکت دو سال پیش با شرکت گوگل برای ساخت دو لنز هوشمند برای اصلاح 
دوربینی چشم و همچنین نظارت بر قند خون مشارکت کرد. این لنزها اکنون توسط 
بخش علوم زندگی Verily در شرکت آلفابت ساخته می شود که در سال 2015 از 

گوگل جدا شد.

فعلا منتظر لنز تماسی هوشمند نباشید

پژوهشگران کشورمان با استفاده از پلاسما دستگاهی 
برای آفت زدایی محصولات کشاورزی در زمان انبارداری 
تولید کردند که بدون نفوذ پلاسما به داخل مواد غذایی، 
محصولات کشاورزی را در مدت 6 ماه سالم نگهداری 

می کند.  
دکتر حامد نیکمرام، مجری طرح در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به مشکلات انبارداری بذرهایی چون گندم و برنج، 
گفت: در مدت زمان نگهداری، این بذرها توسط آفات 

موجود در انبار تخریب می شوند.
وی مهمترین آفات انباری این بذرها را »شپشک برنج«، 
»تریبولیوم« و انواع لاروها ذکر کرد و افزود: برای رفع این 
مشکل اقدام به طراحی و ساخت دستگاهی برای از بین 

بردن این آفات کردیم.
نیکمرام تاکید کرد: با استفاده از این دستگاه می توان 
فرایند نگهداری از بذرها را به گونه ای طراحی کرد که 
بذرها از داخل این دستگاه عبور  کنند و پس از ضدعفونی 

وارد انبار شوند.

وی با تاکید بر اینکه این روش هیچ اثری بر روی ماده 
غذایی ندارد، به عملکرد این دستگاه اشاره کرد و در 
این باره توضیح داد: پلاسما حالت چهارم ماده و به گاز 
یونیره شده معروف است که با اختلاف پتانسل بالا میان 

الکترودها، گاز یونیزه ایجاد می شود.
مجری طرح با بیان اینکه انرژی یون ها و گونه های فعال 
پلاسما موجب از بین رفتن تمام آفات خواهد شد، ادامه 
داد: پلاسمای تولیدشده داخل مواد غذایی نفوذ نخواهد 
کرد؛ چراکه در این روش از پرتوهای یون ساز مانند پرتو 
گاما و یا اشعه ایکس استفاده نشده است؛ از این رو هیچ 

اثری بر روی مواد غذایی برجای نمی گذارد.
نیکمرام، در خصوص میزان پایداری این روش برای 
سالم ماندن مواد غذایی در مدت انبارداری، خاطرنشان 
کرد: نتایج تست های انجام شده در این زمینه نشان 
می دهد بذرهایی که با استفاده از این روش آفت کشی 
شده اند، پس از 6 ماه، اثری از رشد آفات در آنها مشاهده 
نشد؛ چراکه که تمام آفات این مواد غذایی با استفاده از 
پلاسما از بین رفته است؛ به گونه ای که نه لاروی وجود 
دارد که تکثیر شود و نه حشره ای در آن مشاهده می شود 

که مجددا تولیدمثل کند.
وی با تاکید بر اینکه با استفاده از این روش می توان 
بدون رشد آفات، برنج و گندم را برای مدت طولانی 
نگهداری کرد، افزود: این روش برای از بین بردن تمام 
آفات در مدت انبارداری روش قابل اطمینانی است، مگر 

آن که از محیط خارج، آفات وارد انبار شود.
نیکمرام با تاکید بر اینکه در حال حاضر برای از بین 

بردن آفات انباری از سموم شیمیایی استفاده می شود، 
اظهار کرد: سمومی که برای این منظور به کار برده 
می شود یک ماده شیمیایی سمی و سرطان زا است، ضمن 

آن که می تواند به داخل مواد غذایی نیز نفوذ کند.
این محقق به بیان کاربردی شدن دستگاه پلاسما برای 
از بین بردن آفات محصولات کشاورزی در زمان انبارداری 
پرداخت و اظهار کرد: در دنیا این روش برای ضد عفونی 
کردن مواد غذایی کاربردی نشده است و دلیل آن عدم 

پیوسته بودن عملکرد این دستگاه است.
وی ادامه داد: بر این اساس در این پژوهش توانستیم 
دستگاه پیوسته  پلاسما را در فاز نیمه صنعتی طراحی 
کنیم و در حال ثبت این دستگاه در اداره اختراعات آمریکا 

به منظور تجاری سازی آن هستیم.
این دانش آموخته دکتری میکروبیولوژی صنایع غذایی 
واحد علوم وتحقیقات دانشگاه آزاد اسلامی ظرفیت این 
دستگاه را 3 تن در روز ذکر کرد و یادآور شد: دستگاه 
نیمه صنعتی تولید شده دارای 3 راکتور است و برای 
افزایش توان ظرفیت آن می توان تعداد راکتورهای آن را 

افزایش داد.
این محقق عدم تمایل انباردارها برای کاربردی کردن 
این سیستم را از مشکلات تجاری سازی این دستگاه 
نام برد و اضافه کرد: انباردارها سالیانه با صرف یک تا 
دو میلیون تومان اقدام به آفت زدایی از انبارها با سموم 
شیمیایی می کنند تا در مدت یک سال مشکل آفات را 
کاهش دهند؛ از این رو تمایلی به استفاده از این سیستم 

ندارند.

دانشمندان چینی با ویرایش ژنتیکی سلول های یک مرد برای نخستین بار، رویای 
بازنویسی دی .ان .ای به منظور حذف بیماری های مرگبار را یک گام دیگر به واقعیت 

نزدیک کردند.
دانشمندان دانشگاه سیچوان در چنگدوی چین به تزریق سلول های ایمنی اصلاح 
شده به یک مرد چینی پرداختند که برای مبارزه با سرطان ریه وی برنامه ریزی 

شده بودند.
کارآزمایی های بزرگتر قرار است در سال آینده در آمریکا و پکن انجام شود که به 

گفته دانشمندان می توانند عصر جدیدی از پزشکی ژنتیکی را آغاز کنند.
تکنیک مورد استفاده بر روی این مرد، کریسپر نام دارد که مانند قیچی های 
مولکولی کوچک برای بریدن کد ژنتیکی و جایگزین کردن آن با دستورالعمل های 

جدیدی به منظور ساخت سلول های جدید عمل می کند.
این روش برای ویرایش ژنتیکی بسیار مورد تمجید قرار گرفته، زیرا بسیار ساده تر، 

ارزانتر و دقیق تر از روش های قبلی جایگزین کردن کد دی .ان .ای است.
محققان به رهبری دکتر لو یو، سلول های ایمنی بیمار چینی را از خونش استخراج 
کرده و ژن های حاوی دستورالعمل برای ساخت پروتئین PD-1 را غیرفعال کردند. 

این پروتئین مانند یک آنتن عمل کرده و با قرار گرفتن در سطح سلول های ایمنی، از 
سلول های سالم مراقبت می کند تا سیستم ایمنی به آن ها حمله نکند. اما سلول های 
سرطانی معمولا خود را جای سلول سالم جا زده و از دست سیستم ایمنی فرار 

می کنند.
دانشمندان برای تقویت سیستم ایمنی در مقابله با سرطان، سلول های ایمنی یک 
بیمار چینی مبتلا به سرطان ریه را گرفته و دی .ان .ای آن را برای حذف آنتن مذبور 
ویرایش کردند. آن ها در مرحله بعد این سلول ها را در آزمایشگاه تکثیر کرده و مجددا 

به جریان خون فرد تزریق کردند.
مرحله اول این کارآزمایی با هدف ایمنی روش انجام شد و پزشکان طی شش ماه 
آینده بر سلامت بیمار نظارت خواهند کرد. آن ها همچنین قصد دارند در ماههای 

آتی این روش را روی 10 نفر دیگر انجام دهند.
محققان دانشگاه پنسیلوانیا در آمریکا نیز قصد دارند سال آینده یک کارآزمایی 
بالینی را برای ویرایش سه ژن به منظور درمان سرطان آغاز کنند. دانشگاه پکینگ 
در چین نیز در ماه مارس قصد دارد کارآزمایی هایی را برای اجرای تکنیک کریسپر 

بر روی سلول های مثانه، پروستات و کلیه را انجام دهند.

محققان موسسه تحقیقات واکسن و سرم سازی 
رازی شعبه مرند برای نخستین بار در کشور موفق به 
بومی سازی دستگاه برش اتوماتیک  تخم مرغ های مورد 

استفاده به عنوان محیط کشت شدند.
برش  برای  مرغ،  تخم  اتوماتیک  برش  دستگاه 
مورد  تخم مرغ های  شانه های 36 عددی  اتوماتیک 
شده  طراحی  کشت،  محیط  عنوان  به  استفاده 
و ظرفیت اسمی آن، برش 8 هزار تا 12 هزار عدد 

تخم مرغ در ساعت است.
 این دستگاه که توسط داوود دلخوشی در بخش 
R&D )تحقیقات توسعه ای( موسسه رازی شعبه مرند 
طراحی و با همکاری کارشناسان این شعبه ساخته 
آنتی ژن،  استحصال  روند  بهبود  است، ضمن  شده 

موجب کاهش تلفات تخم مرغ و افزایش سرعت روند 
تولید خواهد شد.

قابل  ارزی  صرفه جویی  دستگاه  این  انبوه  تولید 
توجهی در پی خواهد داشت.

بر اساس اعلام روابط عمومی موسسه رازی، دکتر 
کهرام، رییس موسسه رازی در حاشیه بازدید از شعبه 
شمالغرب، ضمن ابراز خرسندی از طراحی و ساخت 
این دستگاه از زحمات سازنده و همکاران وی قدردانی 

کرد. 
وی با تاکید بر حمایت همه جانبه از محققان و 
مخترعان موسسه رازی گفت: از طرح های فنی که 
منجر به ساخت دستگاه های مورد استفاده در موسسه 

شود، حمایت های مادی و معنوی خواهد شد.

آفت زدایی محصولات کشاورزی با دستگاه پلاسمای محققان ایرانی

تزریق خون اصلاح شده ژنتیکی به انسان

دستگاه برش اتوماتیک تخم مرغ بومی سازی شد

 "Ipk" عضو هیات  علمی دانشکده کشاورزی دانشگاه ایلام با همکاری محققان موسسه
آلمان موفق به شناسایی و جداسازی ژن جدید "vrs2" در جو شدند.

دکتر آرش فاضلی استادیار گروه زراعت و اصلاح نباتات دانشکده کشاورزی اظهار کرد: 
 regulates hormone-mediated inflorescence patterning VRS2 این مقاله با عنوان
in barley در مجله ژنتیک نیچر به چاپ رسیده است که با استفاده از روش های نوین و 

پیشرفته ژنتیکی ژن "vrs2" در جو شناسایی و جداسازی شده است.
فاضلی خاطرنشان کرد: این ژن روی بازوی بلند کروموزوم شماره 5 جو قرار دارد که 
اساس مولکولی و نقش هومونی این ژن در بیان فنوتیپ شش ردیفه در جو به طور کامل 

گزارش  شده است.
وی افزود: علاوه بر این، ارتباط مستقیمی بین پروتئین های خانواده SHI و متابولیسم 
ساکارز در طول رشد و نمو سنبله جو مشخص شده است. توالی های نوکلئوتیدی و 
پروتئینی ژن "vrs2" در مرکز ملی اطلاعات زیست فناوری )NCBI( با شماره های 

KS601720- KX601696 ثبت شده است.
مجله "Nature Genetics" با بیش از 150 سال سابقه انتشار و ضریب تأثیر 31.616 

مهم ترین مجله در چاپ مقالات در زمینه ژنتیک نوین و عمل ژن است

کشف ژن جدید در گیاه جو با همکاری 
محققان کشور
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دستورات غذایی برای داشتن دندان هایی سفید! 

برای این که دندان هایی سفید داشته باشید، شاید تنها کاری که باید انجام دهید، مراجعه 
به آشپزخانه باشد. با افزودن برخی مواد غذایی به رژیم غذایی خود می توانید به درخشش و 

سفیدی دندان ها کمک کنید. 
برای این که لبخندی زیبا داشته باشید، بهره مندی از دندان هایی تمیز و سفید عنصری 
کلیدی محسوب می شود. امروزه روش های مختلفی برای سفید کردن دندان ها در 
دسترس هستند که از نمونه هایی ساده مانند خمیردندان های سفیدکننده تا مواردی پر 

هزینه شامل مراجعه به دندان پزشک را شامل می شوند. 
در ادامه با برخی از این مواد غذایی و چند نمونه که باید از مصرف آنها پرهیز کنید، بیشتر 

آشنا می شویم. 
سفیدکننده دندان: گل کلم 

سبزیجات چلیپایی مانند گل کلم و بروکلی هنگامی که خام مصرف می شوند، دارای فواید 
سفیدکننده هستند. جویدن این سبزیجات به طور معمول دشوار است و هنگامی که در 
تلاش برای انجام این کار هستید، به از بین رفتن لکه های سطحی روی دندان ها کمک می 
شود. هر چه مدت زمان جویدن بیشتر طول بکشد، بزاق بیشتری در دهان تولید می شود، 

که به تجزیه لکه ها کمک می کند. 
سفیدکننده دندان: توت فرنگی 

توت فرنگی حاوی اسید مالیک است که به تبدیل کربوهیدارت ها به انرژی برای عضلات 
کمک می کند. حفظ میزان مناسب از اسید مالیک برای سلامت و قدرت دندان ها ضروری 
است، زیرا اسید می تواند لکه های سطحی روی دندان ها را از بین ببرد. روش های مختلفی 
برای بهره مندی از آثار سفیدکننده توت فرنگی وجود دارند که از آن جمله مخلوط کردن 
توت فرنگی با جوش شیرین برای شکل گیری یک خمیر سفیدکننده و مسواک کردن 
دندان ها با آن است. استفاده از دهانشویه حاوی فلوراید بلافاصله پس از استفاده از این خمیر 
برای کمک به پاکسازی اسید مالیک باقیمانده و تقویت دندان ها توصیه می شود. اگر به 
توت فرنگی علاقمند نیستید، اسید مالیک در سیب، شلیل، گیلاس، موز، هلو و لیچی نیز 

یافت می شود. 
سفیدکننده دندان: پنیر و ماست 

اگر در پی دندان هایی سفید و لبخندی زیبا هستید، لبنیات بیشتری را در رژیم غذایی 
روزانه خود جای دهید. هماند بروکلی، محصولات لبنی مانند پنیر و ماست به ترشح هرچه 
بیشتر بزاق کمک می کنند، که به تجزیه لکه های روی مینای دندان کمک می کند. با این 
وجود، پنیر بر خلاف بروکی به واسطه دارا بودن اسید لاکتیک، که مشابه با اسید مالیک 

است، از یک اثر سفیدکننده اضافی برخوردار است. 
سفیدکننده دندان: دانه ها و مغزهای خوراکی 

از لحاظ ساختاری، دانه ها و مغزهای خوراکی به عنوان یک لایه بردار برای دندان ها عمل 
می کنند. بافت ساینده دانه آفتابگردان، بادام، گردو، و بادام هندی می تواند به پاکسازی لکه 
ها از روی مینای دندان و سفید کردن آنها کمک کند. افزون بر این، مغزهای خوراکی به 

پیشگیری از بیماری های قلبی عروقی کمک می کنند و از این رو، میان وعده ای فوق العاده 
محسوب می شوند. 

سفیدکننده دندان: آناناس 
آناناس حاوی بروملین، آنزیمی که اغلب برای کاهش التهاب استفاده می شود، است. این 
آنزیم در فعالیت پروتئین های روی مینای دندان اختلال ایجاد می کند، لکه های را تجزیه 
می کند و به تغییر رنگ کمک می کند. هنگامی که پروتئین ها شکسته شدند، بزاق دهان 
به طور طبیعی لکه های را از بین برده و درخشش بیشتری به دندان ها در مقایسه با گذشته 
می بخشد. آناناس از نسبت گلوکز به فروکتوز متعادل بهره می برد، که آن را به راه حلی 

شیرین که همچنان در سمت سالم تر قرار دارد، تبدیل می سازد. 
سفیدکننده دندان: پیاز 

اگرچه به واسطه ایجاد بوی نامطبوع در دهان از هواداران بسیاری برخوردار نیست، اما پیاز از 
ترکیبات گوگردی سود می برد، که از شکل گیری پلاک ها رو و بین دندان ها جلوگیری می 
کند. اگر قصد دارید از فواید پیاز برای درخشش و سفیدی بیشتر دندان های خود استفاده 

کنید باید آن را به صورت خام مصرف کنید. 
سفیدکننده دندان: کرفس 

کرفس )به همراه هویج( دارای محتوای آب بالایی هستند که به تقویت لثه ها و از بین 
بردن بقایای مواد غذایی کمک می کند. ساختار سخت کرفس به لایه برداری از روی دندان 
ها کمک می کند و از این رو، در نابودی لکه های سطحی موثر است. البته برای بهره مندی 

از این فواید باید کرفس را نیز به صورت خام مصرف کنید. 
پرهیز کنید: نوشیدنی های اسیدی 

قهوه حاوی کافئین است که اثر مضری بر دندان ها دارد. نوشیدنی های اسیدی مثل 
قهوه، چای، و سودا تعادل pH دهان را بر هم می زنند و به سطح مینای دندان آسیب وارد 
می کنند. به طور ویژه، سودا نوشیدنی خطرناکی است زیرا محتوای قند بسیار بالا و حالت 
کربناتی آن می تواند فرسایش مینای دندان را موجب شده و به سوراخ شدن دندان منجر 
شود. اگر به مصرف این نوشیدنی ها در طول روز علاقمند هستید، نوشیدن آب فراوان برای 

از بین بردن اثر آنها یا جویدن سبزیجات ترد برای ترشح بزاق بیشتر را فراموش نکنید. 
پرهیز کنید: چاشنی های تیره 

مایعات تیره مانند سرکه بالزامیک، سس سویا، و دیگر چاشنی های رایج مورد استفاده می 
توانند به دندان ها رنگی ارغوانی ببخشند. به منظور جلوگیری از بروز این شرایط می توانید 

چاشنی هایی سبک تر مانند سرکه برنج یا روغن زیتون را استفاده کنید. 
پرهیز کنید: سس قرمز 

سس هایی که بر پایه گوجه فرنگی شکل گرفته اند، به واسطه رنگ قرمز روشن خود و 
سطح اسیدیته بالا، دندان ها را در برابر لکه ها آسیب پذیر می سازند. برای مقابله با این شرایط 
می توانید در کنار سس های پاستا از سبزیجات ساینده مانند بروکلی و گل کلم استفاده 

کنید تا از اثر گوجه فرنگی بر دندان های خود پیشگیری کنید.



اجتماعی 6

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم عنوان کرد:

 تعادل در عرضه و تقاضای مسکن در قم 
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم گفت: شرایط کنونی در استان و روند قیمت ها در 
بازار مسکن نشان دهنده این است که عرضه و تقاضا در حوزه مسکن به تعادل نسبی 

رسیده است. 
حسن صبوری افزود: در چند سال گذشته از سویی روند مهاجرت به قم کاهش یافته 
و از سوی دیگر مسکن مهر نیز به مرور تکمیل شده و در اختیار مردم قرار گرفته است 
، ازاین رو 2 عامل فوق بر ثبات قیمت مسکن تاثیر زیادی داشته است.  وی با اشاره به 
این که قم شهری مهاجرپذیر و همیشه تقاضا برای مسکن در این شهر وجود دارد، اضافه 
کرد: اگر تقاضا بیش از عرضه باشد در روند قیمت ها اثرگذار است ولی ثبات قیمت نشان 
دهنده تعادل ایجاد شده در این بازار است.  وی بابیان این که بخش مسکن نیز همانند 
سایر بخش های اقتصادی در رکود است، بیان کرد: آمارها نشان می دهد با توجه به 
سیاست های تشویقی در ارائه تسهیلات از طریق بانک مسکن و صندوق پس اندازه ، 
حوزه مسکن در آستانه خروج از رکود است، اما به این گونه نیست که جهش بزرگی 
در افزایش قیمت ها اتفاق بیفتد. صبوری خاطرنشان کرد: جهشی که در دولت قبل در 
این حوزه اتفاق افتاد حباب مسکن بود و ناشی از تقاضا نبود. وی با تاکید بر این که رشد 
قطعی مسکن و خروج این حوزه از رکود سیاست وزارت راه و شهرسازی است، گفت: در 
استان قم از ابتدای دولت یازدهم تا پایان آبان ماه امسال برای چهار میلیون و 432 هزار 
و 889 متر مربع، پروانه ساخت ساختمان صادر شده و 18 هزار و 85 واحد مسکن مهر 
افتتاح شده است.  وی با بیان این که استان قم تعهد ساخت 46 هزار واحد مسکن مهر 
داشت که حدود 2 هزار و 500 واحد باقی مانده است، گفت: انتظار می رفت تا پایان سال 
95 این طرح به اتمام برسد، ولی با توجه به مشکلاتی امکان بهره برداری از این تعداد 
تا پایان امسال فراهم نیست. مدیرکل راه و شهرسازی قم ابراز امیدواری کرد: تا پایان 6 
ماه نخست سال 96 با حل مشکلات موجود، همت مضاعف و کار ویژه تمام واحدهای 
مسکن مهر دراختیار متقاضیان قرار گیرد. وی با بیان این که سیاست دولت و وزارت 
راه و شهرسازی این است که مسکن مهر در ابتدا تعیین تکلیف شود، گفت: اگر قبل از 
به اتمام رسیدن مسکن مهر سیاست جدیدی در بخش مسکن اتخاذ و اجرایی گردد، 
تکمیل واحدهای مسکونی مهر با مشکل مواجه می شود. وی به زیرساخت های مسکن 
مهر در منطقه پردیسان قم اشاره و بیان کرد: زیرساخت های پردیسان از ابتدای شکل 
گیری در حوزه های مختلف دارای نارسایی بود که توسعه این طرح و تعداد زیادی که 
در مسکن مهر ساکن شدند بیش از میزان ارائه خدمات بود و منجر به نابه سامانی هایی 
شد. پردیسان در منطقه هشتم شهرداری و در جنوب غربی شهر قم واقع شده است، 
این منطقه در سال 1377 توسط وزارت مسکن و شهرسازی تاسیس و در سال 1390 
به یکی از مناطق شهرداری قم تبدیل شد. صبوری در عین حال افزود: مسکن مهر در 
استان قم از ابتدا با موفقیت پیش رفت و با مشارکت مردم واحدهای زیادی در مدت 
کوتاهی به بهره برداری رسید و توسعه بخش های مختلف عمرانی، بهداشتی و آموزشی 

در شهر پردیسان مستلزم اعتبارات مورد نیاز است. 

مدیر آب و خاک سازمان جهادکشاورزی استان قم : 

قطع حق آبه ها درقم عامل استفاده غیر مجاز 
از چاه آب شده است 

مدیرآب و خاک سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: قطع حق آبه کشاورزی عامل 
استفاده غیر مجاز از چاه های آب شده است و تا زمانی که این مشکل حل نشود شاهد 

برداشت از چاه ها خواهیم بود. 
اسدالله مرتضوی افزود: سالانه 500 میلیون متر مکعب حق آبه های کشاورزان بود که 
باید احیا شود ، این درحالی است که در برخی از شهرهای دیگر شاهد تخصیص حق آبه 
هستیم. وی با اشاره به این که باید چاه های فاقد پروانه پر شوند گفت: باید با متخلفان 
در این حوزه به صورت جدی برخورد کرد و جریمه های زیاد را در نظر گرفت چرا که 
تعدادی از چاه ها پر می شود و متخلفان درجای دیگری دوباره چاه حفر می کنند. مدیر 
آب و خاک سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: چاه های غیر مجاز شناسایی شده است 
ولی سالانه تعدادی از آنها پر می شود این در حالی است که باید به صورت یک جا 
تعیین تکلیف و به صورت یکپارچه بسته شوند.  وی به طرح کاهش برداشت از آب های 
زیرزمینی اشاره کرد و گفت: طی طرح سه ساله برنامه ریزی شده است تا برداشت از چاه 
های مجاز 20 درصد کاهش یابد که این طرح در حال اجراست. به گفته وی در استان 
قم یکهزار و 260 حلقه چاه مجاز وجود دارد که از این تعداد 200 چاه غیر فعال است. 

 مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم :

حق آبه های زیست محیطی استان  قم را 
مطالبه می کنیم 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم با بیان این که باید به دنبال تامین حق آبه های 
زیست محیطی استان باشیم گفت: با اولویت زیست محیطی، این نیاز آبی را از دولت 

پیگیری می کنیم تا تصمیم های اساسی برای حق آبه ها گرفته شود. 
 احمد حاج حسینی مسگر افزود: زمانی که حق آبه های زیست محیطی و کشاورزی 
به استان قم اختصاص پیدا کند با رها سازی آن می توان تا حدی از مشکلات زیست 
محیطی و ریزگردها جلوگیری کرد ضمن این که بیش از 90 درصد مصرف آب 
کشاورزی از منابع زیرزمینی تامین می شود. مدیرعامل شرکت آب منطقه ای قم گفت: 
کاهش بارندگی در استان قم بر روی روان آب ها طی دو سال تاثیر گذاشته است. وی با 
اشاره به وضعیت سفره های زیرزمینی درقم گفت: در سطح استان برداشت غیر مجاز از 
چاه های مجاز باعث شده است تا آب سفره های زیرزمینی کاهش پیدا کند و به دنبال 
آن شاهد خشکسالی و دو چندان شدن معضلات زیست محیطی باشیم.  مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای قم ادامه داد: 250 میلیون متر مکعب اضافه برداشت از چاه های 
مجاز در استان قم انجام می شود این در حالی می باشد که ساعت کارکرد مجاز در 
پروانه های کشاوری سه هزار ساعت است، در حالی که میانگین استفاده حدود هشت 
هزار ساعت است که بیش از دوبرابر حد مجاز می باشد از این رو باید با نظارت و نصب 
کنتورهای هوشمند از برداشت های بی رویه جلوگیری شود. حاج حسینی مسگر با 
اشاره به وجود سه هزار و 850 حلقه چاه غیر مجاز در استان گفت: این چاه ها بدون 
داشتن پروانه حفر می شود که باید نسبت به وضعیت این ها اقدام شود ضمن این که 
برداشت قابل توجهی از چاه های غیر مجاز صورت نمی گیرد و بیشترین برداشت ها از 
چاه های مجاز و دارای پروانه است. وی افزود: همچنین تعدادی از چاه های کشاورزی در 
استان قم وجود دارد که تغییر کاربری داده است ولی همچنان شاهد برداشت از این چاه 
ها هستیم که باید نسبت به پر کردن این چاه ها اقدام جدی صورت بگیرد. مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای قم خاطرنشان کرد: همچنین تعدادی از چاه ها که مورد استفاده 
برخی نهادها قرار گرفته بود شناسایی و وضعیت آنان ساماندهی شد. وی با بیان اینکه 
باید برخورد جدی با متخلفان حفاری چاه های غیر مجاز صورت بگیرد گفت: چاه ها 
در مکان باغ ها است که حریم شخصی افراد است از این رو به دور از چشم بازرسان 
است همچنین امکانات و اعتبارات دولتی لازم جهت برخورد با متخلفان و پر کردن چاه 
های غیر مجاز بسیار کم است و این امر باعث شده است تا متخلفان به راحتی بتوانند 

چاه ها را حفر کنند. 

 مدیرکل آموزش و پرورش استان قم 

استان قم نیاز به احداث 200 مدرسه جدید دارد 
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: برای اینکه همه مدارس استان تک نوبته 

باشند، باید 200 مدرسه دیگر در استان احداث شود. 
حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به وضعیت دانش آموزان استان اظهار کرد: حرکتی که 
در زمینه مسائل آموزشی و تربیتی دانش آموزان استان قم صورت می گیرد، حرکت قابل 
قبولی در سطح وزارت آموزش و پرورش است و اعتقاد داریم که دانش آموزان استان 
دارای ضریب هوشی بسیار بالا و خانواده های فهیم هستند. مدیرکل آموزش و پرورش 
استان قم با بیان اینکه 50 مدرسه در منطقه پردیسان وجود دارد گفت: به افزایش 
روزافزون جمعیت این منطقه توجه داریم و بیشترین ساخت وساز مدرسه را طی سه 
سال اخیر در منطقه پردیسان و مناطق روستایی استان داشتیم، بسیاری از مدارس 
روستایی قم پیش از این یا در حال تخریب بودند یا قدمت زیادی داشتند. شیخ الاسلام با 
اشاره گسترش فضای شهر قم اضافه کرد: امروز تنها در منطقه پردیسان شاهد گسترش 
شهر قم نیستیم، بلکه در مناطقی همچون شهرک جوان در انتهای منطقه بنیاد هم 
شاهد ساخت و ساز و تراکم جمعیت هستیم، در منطقه شهرک قدس هم با توجه به 
افزایش جمعیت با مشکل کمبود مدرسه مواجه شدیم که سه مدرسه را در آن منطقه 

احداث کردیم. 
وی ادامه داد: در مناطقی همچون شهرک امام حسین و پیام نور با مشکل کمبود 
فضای فیزیکی مواجه هستیم، در برخی از مناطق شهر قم مشکل نبود زمین با کاربری 
آموزشی وجود دارد، آموزش و پرورش در گذشته باید در کمیسیون ماده پنج ورود 

می کرد و زمین های با کاربری آموزشی را به صورت کامل در اختیار می گرفت.
مدیرکل آموزش و پرورش استان قم افزود: اکنون با مشکل کمبود زمین با کاربری 

آموزشی به خصوص در هسته مرکزی شهر و مناطق پرجمعیت مواجه هستیم.
وی خاطرنشان کرد: برای اینکه همه مدارس استان قم تک شیفت باشند، باید 200 
مدرسه دیگر در استان احداث شود. احداث یک مدرسه در شهر قم با شاخص های امروز 

حداقل نیاز به چهار میلیارد تومان اعتبار دارد. 

سه شنبه -دوم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4152

 معاون اورژانس  قم :

تصادف های جاده ای در قم
 سه کشته برجای گذاشت 

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر چندین فقره 
تصادف در محورهای مواصلاتی استان قم سه تن کشته و پنج تن مصدوم شدند. 

مهدی فراهانی در خصوص این تصادف ها اظهار کرد: طی عصر و شب روز شنبه 29 
آبان ماه، سه تن از هموطنان در تصادف های محورهای مواصلاتی قم جان خود را از دست 
دادند.وی ادامه داد: یکی از این تصادف ها در محور قم - جعفریه رخ داد که برخورد یک 
خودرو با عابر پیاده منجربه فوت این عابر شد. وی گفت: هم چنین در جاده سلفچگان 
نیز برخورد یک خودرو با عابر پیاده منجربه کشته شدن این عابر شد. فراهانی اضافه کرد: 
در جاده کوه سفید قم نیز بر اثر واژگونی یک دستگاه وانت، یک تن جان خود را از دست 
داد. به گفته وی، در جاده قم - کهک نیز برخورد 2 دستگاه پژو با هم پنج مجروح برجای 

گذاشت که با حضور به موقع عوامل اورژانس، به مراکز درمانی قم منتقل شدند.

فرمانده انتظامی خراسان جنوبی:

 2 میلیارد ریال کالای قاچاق در طبس کشف شد 
فرمانده انتظامی خراسان جنوبی گفت: در اجرای برنامه های قرارگاه مبارزه با قاچاق 
کالا در 24ساعت گذشته، ماموران انتظامی شهرستان طبس در بازرسی از یک دستگاه 
کامیون عبوری در محور » طبس- ده محمد « ، 2 میلیارد ریال کالای قاچاق کشف 
کردند.  سرتیپ مجید شجاع افزود: ماموران با هماهنگی مقام قضایی در بازرسی از کامیون 
306 عدد لوازم خانگی، 110 ثوب لباس خارجی، 16دستگاه تجهیزات پزشکی و چهار 
هزار و 222 عدد اسباب بازی بدون مجوز گمرکی به دست آوردند.  وی یادآور شد: در این 
ارتباط خودرو توقیف و متهم با تشکیل پرونده به مراجع قضایی معرفی شد.  وی اضافه 
کرد: قاچاق کالا موجب انحراف سرمایه از مسیر اصلی، کاهش تولید ملی و گسترش فقر 
و بیکاری در جامعه و به خطر افتادن سلامت ملی می شود. وی از شهروندان خواست در 
صورت مشاهده فعالیت قاچاقچیان مواد مخدر یا فروش اجناس قاچاق مورد را به مرکز 

فوریت های پلیسی 110 اطلاع دهند.

رئیس پلیس آگاهی استان  قم خبرداد

دستگیری سارقان افاغنه منزل با 20 فقره سرقت 
رئیس پلیس آگاهی استان  قم از دستگیری سارقان افاغنه منزل با 20 فقره سرقت 

در  این استان خبر داد. 
سرهنگ  احمد کرمی  در تشریح این خبر اظهار داشت: در پی وقوع سرقت های متعدد 
منازل در سطح استان ، ماموران اداره مبارزه با سرقت این پلیس موضوع را به صورت ویژه 

در دستور کار قرار دادند. 
وی افزود: ماموران از محل های سرقت بازدید و ضمن بررسی های میدانی پی بردند که 
سارقان در ساعات مختلفی از شبانه روز اقدام به سرقت کردند که با در نظر گرفتن پیک 
زمانی ، جغرافیای جرم، بازبینی تصاویر دوربین های مداربسته و محل های وقوع جرم، 

سارقان افاغنه شناسایی و ارتکاب چنین سرقت هایی توسط آنان محرز شد. 
سرهنگ کرمی ادامه داد: ماموران با انجام یکسری اقدامات پلیسی در یک عملیات 
غافلگیرانه هر دو سارق را در مخفیگاهشان دستگیر کردند.  وی اضافه کرد: نهایتاً در 
بازجویی و بررسی های بعمل آمده سارقان به ارتکاب بیش از 20 فقره سرقت منازل با 
همدستی سه نفر دیگر و فروش اموال مسروقه به سه نفر مالخر اعتراف کردند.  سرهنگ 
کرمی بیان داشت: ماموران در بازرسی از منزل سارقان، مقادیری اموال مسروقه شامل سه 
دستگاه لب تاب، یک دستگاه تلویزیون ال ای دی، سه دستگاه گوشی تلفن همراه و دیگر 
وسایل منزل به دیگر شکات کشف و سارقان با صدور قرار قانونی مناسب روانه زندان شدند.  
رئیس پلیس آگاهی استان در پایان به شهروندان توصیه کرد: سامانه پیامکی 110 بصورت 

24 ساعته آماده دریافت درخواست های انتظامی،اطلاعاتی و امنیتی شما می باشد.

رییس کلانتری 119 مهرآباد از دستگیری یک سارق و سه 
مالخر اموال مسروقه در محدوده میدان شمشیری خبر داد.

سرهنگ نورآبادی، رییس کلانتری 119 مهرآباد ، گفت: 
در راستای اجرای طرح امنیت محله محور، ماموران گشت 
انتظامی این کلانتری در محدوده میدان شمشیری و خیابان 
های اطراف آن در حال گشتزنی بودند که تردد و حضور سه 
مرد مشکوک مقابل یک خانه قدیمی، توجه آنها را جلب کرده 

و هر سه تحت نظر قرار دادند.
 وی افزود:دقایقی بعد متوجه شدند که این افراد از اهالی 
منزل تعدادی اجناس و لوازم منزل را در قبال پرداخت پول 
دریافت کرده و سعی دارند بدون اینکه کسی متوجه شود از 
محل دور شوند، که بلافاصله هر سه را به ظن مالخر اموال 

مسروقه بازداشت و تحت بازجویی قرار دادند.

رییس کلانتری 119 مهرآباد اظهار داشت: متهمان که 
"ن"، "ع" و "ع" نام داشتند در بازجویی های انجام شده اظهار 
کردند که مالخر اموال مسروقه هستند و مالک منزل مذکور 
که سارق است این اموال مسروقه را به آنها به قیمتی ارزان 

می فروشد.
وی ادامه داد:در تحقیقات و استعلام های انجام شده از 
سیستم پروفایل پلیس پایتخت، مشخص شد که مالک منزل 
یکی از سارقان سابقه دار و حرفه ای منزل است که مدتی 

پیش پس از طی دوره محکومیتش از زندان آزاد شده است.
سرهنگ نورآبادی در ادامه بیان داشت: ماموران  پس از 
هماهنگی با مقام قضایی به محل مذکور وارد شده و ضمن 

بازداشت این سارق، اموال مسروقه کشف و ضبط شد.
در  متهم  داشت:  اظهار  مهرآباد  کلانتری 119  رییس 

بازجویی های انجام شده به جرم خود مبنی بر سرقت از 
منازل و کارگاه ها و فروشگاه های شهروندان اعتراف کرد و 
عنوان داشت که این اموال را به قیمت ارزان به مالخران اموال 

مسروقه می فروشد.
گفتنی است، متهم و همدستانش برای تحقیقات بیشتر به 

پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شدند.

رئیس کلانتری 131 شهرری با اشاره به شناسایی کیف قاپی معتاد که در مناطق جنوب 
تهران اقدام به سرقت می کرد، از دستگیری وی خبر داد. 

سرهنگ محمد کالوسی با اشاره به گشت مستمر ماموران انتظامی در محدوده افزود: چند 
روز گذشته مأموران کلانتری 131 شهرری در حال گشت زنی در محدوده سه راه ورامین با 

فریادهای یک زن مواجه و به سمت وی می روند.
وی افزود: در بررسی مشخص شد که یک سارق موتورسوار کیف این زن را ربوده اما با توجه 
به مقاومت وی در برابر دزد، او به زمین افتاده و از ناحیه کتف و دست راست دچار آسیب 

دیدگی شده بود.
کالوسی ادامه داد: با توجه به حساسیت موضوع و احتمال حضور سارق در محل، محدوده 
مذکور به منظور شناسایی سارق و جلوگیری از فرارش با هماهنگی مأموران کلانتری 131 
شهرری تحت محاصره قرار گرفت و دقایقی بعد سارق در یکی از خیابان های فرعی محل 

مشاهده شد.
رییس کلانتری 131 شهرری با بیان اینکه مأموران در اقدامی ضربتی و پیش از هرگونه 

اقدامی از سوی سارق، اقدام به دستگیری وی کردند، گفت: هنگام دستگیری کیف زنانه 
مالباخته نیز همراه سارق بود که این فرد به همراه کیف سرقتی به کلانتری منتقل شد.

وی با اشاره به حضور مالباخته در کلانتری افزود: مالباخته با رویت سارق موتور سوار کیفش 
و سارق را شناسایی کرد.

سرهنگ کالوسی یادآور شد: متهم از سارقان سابقه دار محدوده شهر ری است که پیش از این 
بارها به اتهام سرقت دستگیر و روانه زندان شده بود.

به گفته رییس کلانتری 131 شهرری، متهم که به تازگی از زندان آزاد شده اعتراف کرد که 
برای تامین هزنیه های خرید مواد مخدر اقدام به سرقت کرده است.

وی افزود: همچنین متهم در بازجویی های تخصصی به بیش از 50 فقره سرقت به روش 
قاپ زنی و کیف قاپی اعتراف کرد.

سرهنگ کالوسی با اشاره به احتمال ارتکاب جرایم دیگر از سوی این فرد، خاطرنشان کرد: 
برای متهم پرونده ای تشکیل شد و وی برای بررسی و کشف دیگر جرائم و انجام تحقیقات 

تکمیلی به پایگاه نهم پلیس آگاهی تهران بزرگ منتقل شد.

فرمانده انتظامی استان یزد  گفت: ماموران پلیس آگاهی 
یک باند سرقت را که دست به سرقت پنج هزار راس دام به 
ارزش 30 میلیارد ریال طی 80 فقره سرقت در استان های 

مختلف کشور زده بودند شناسایی و دستگیر کردند. 
سردار یرج کاکاوند  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، درباره جزئیات این خبر گفت: با توجه به چندین فقره 
سرقت احشام در شهرستان های تابعه استان یزد ،بررسی 
موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران اداره عملیات 

ویژه پلیس آگاهی قرار گرفت.
وی ضمن اشاره به بازنگری سرقت های انجام شده افزود: 

بررسی های ماموران از صحنه های سرقت نشانگر این بود 
که تمامی سرقت ها توسط یک باند حرفه ای و سابقه دار 

صورت گرفته است.
کار  انجام  با  پلیس  ماموران  داد:  ادامه  کاکاوند  سردار 
اطلاعاتی گسترده و تلاش شبانه روزی مخفیگاه متهمان را 
در یکی از استان های همجوار شناسایی و پس از اخذ نیابت 
قضائی، اعضای هشت نفره این باند سرقت را دستگیر و به 
استان یزد انتقال دادند. رئیس پلیس استان یزد خاطرنشان 
پنج  سرقت  به  پلیس  های  بازجویی  در  متهمان  کرد: 
هزار راس دام طی 80 فقره سرقت در استان های فارس، 

بوشهر، چهارمحال و بختیاری، اصفهان، خوزستان، کهکیلویه 
بویراحمد و یزد اعتراف کردند. این مقام ارشد انتظامی ارزش 
این دام های سرقتی را بیش از 30 میلیارد ریال بیان کرد و 
افزود: با تلاش ماموران پلیس آگاهی، دو نفر از مالخران نیز 
شناسایی و دستگیر شدند. فرمانده انتظامی استان یزد تصریح 
کرد: اعضای این باند تبهکار که همگی دارای سابقه کیفری 
و از مجرمان حرفه ای هستند به مدت دو سال در استان 
های مختلف دست به سرقت می زدند که با پیگیری و تلاش 
کارآگاهان اداره عملیات ویژه پلیس آگاهی استان دستگیر و 

به مراجع قانونی معرفی شدند.

اهدای اعضای بدن جوان مرگ مغزی اهل نیشابور در خراسان رضوی ، جان هفت بیمار 
نیازمند عضو را نجات داد. 

به گزارش دانشگاه علوم پزشکی مشهد، در ششصد و بیستمین عمل اهدای عضو از اهدا 
کننده مرگ مغزی این دانشگاه، بدن علی احمدی 29 ساله که از بیمارستان 22بهمن نیشابور 
معرفی شده بود، پس از تأیید مرگ مغزی و رضایت خانواده وی در بیمارستان منتصریه مشهد 

تحت عمل جراحی اهدای عضو قرار گرفت. 
براساس این گزارش کلیه های زنده یاد احمدی به یک مرد 33 ساله ساکن مشهد و زن 30 

ساله ساکن یکی از روستاهای بیرجند که سالها از نارسایی کلیه رنج می بردند و با دیالیز تحت 
درمان بودند به صورت رایگان اهدا و پیوند زده شد. 

کبد این بیمار مرگ مغزی در بیمارستان منتصریه مشهد به مرد 49 ساله ساکن این شهر 
اهدا شد.  قلب مرحوم احمدی نیز در بیمارستان امام رضا )ع( مشهد به زن 32 ساله ساکن 
سرخس اهدا و پیوند زده شد.  همچنین قرنیه های این بیمار مرگ مغزی به بیمارستان 
تخصصی چشم خاتم الانبیا )ص( مشهد و قسمتی از پوست بدن وی نیز به بخش سوختگی 

بیمارستان امام رضا )ع( این شهر برای پیوند به بیماران نیازمند ارسال شد. 

سارق حرفه ای در خانه قدیمی به دام افتاد

 دستگیری 3 مالخر غرب پایتخت

رئیس کلانتری 131 شهرری:

کیف قاپ معتاد در شهرری دستگیر شد 

فرمانده انتظامی استان یزد  خبرداد:

اعتراف سارقان به سرقت 5 هزار راس دام 

اهدای عضو در خراسان رضوی به هفت بیمار 

تقویم رسمی کشور ما مملو از اعیاد مذهبی، جشن های ملی 
و تاریخی بسیار است که آحاد ملت ایران، این مناسبت ها را به 
رسمیت می شناسند و در این روزها مهمترین اتفاقات زندگی 

شخصی خود از جمله برپایی مراسم ازدواج را رقم می زنند. 
در بعد خانوادگی نیز افراد همواره بهانه هایی برای دور هم بودن 
و گذراندن لحظات خوش دارند و برنامه ریزی برای تعطیلات و 
مسافرت، سرزدن به پاتوق های فرهنگی مثل سینما و تئاتر، رفتن 
به رستوران، ورزش کردن و همه و همه در راستای افزایش رضایت 
درونی و گذراندن اوقات فراغت به نحوی مطلوب و در نهایت به 

دست آوردن نشاط و شادی است. 
اما واقعیت آن است که افراد چه معیارهایی برای بدست آوردن 
نشاط و شاد زیستن دارند و چطور احساس شادی می کنند؟ به 
بیانی دیگر افراد جامعه میان هیجانات زودگذر و لحظه ای با شیرینی 

ها و لذت های واقعی چقدر تفکیک قائل هستند. 
نشاط اجتماعی یکی از مولفه های اصلی توسعه اجتماعی است و 
منظور از نشاط، احساس درونی بهجت و سرور توام با رضایت قلبی 
است که لزوما با خنده همراه نیست ولی احساسی است که موجب 
لذت در فرد می شود و به بیانی دیگر، شادی می تواند یک هیجان 
کاذب و زودگذر حتی منفی باشد در حالیکه ماهیت نشاط اصیل، 

مثبت، با دوام و پایا است. 
احمد نادری مدیر گروه انسان شناسی دانشگاه تهران، مریم جلالی 
دهکردی مدیر در حوزه فرهنگ و رسانه و حسن عماری روانشناس 
اجتماعی و مشاور خانواده، با توجه به اهمیت موضوع نشاط اجتماعی 
از منظر انسان شناسی،  مدیریت فرهنگی و روانشناسی با خبرنگار 
اجتماعی ایرنا به گفت و گو نشستند و به بررسی ابعاد این موضوع 

پرداختند. 
مدیر گروه انسان شناسی دانشگاه تهران، با طرح این موضوع که 
باید میان مفهوم شادی و نشاط تفاوت قائل شویم، گفت: شادی 
حالت زودگذر، ناپایدار و هیجانی است که حتی می تواند کاذب و 
منفی نیز باشد و گاهی با استفاده از مواد روانگردان و الکل هم در فرد 
ایجاد می شود اما نشاط سطح عمیق تری از شادی است و در واقع 

احساسی درونی شده در فرد است که دوام و ثبات دارد. 
احمد نادری با اشاره به اینکه در علوم اجتماعی به طور کلی و به 
طور ویژه در علم انسان شناسی، تعمیم های بسیار کلان معنایی 
وجود ندارد و نمی توان برای دنیا نسخه ای کلی پیچید، گفت: 
مؤسسه نظرسنجی گالوپ ایران را دومین کشور غمگین دنیا پس 
از کشور عراق معرفی کرده است، اما مشکل اساسی که در این 
نظرسنجی، سنجش کشورهای خاورمیانه با پارامترهایی است که در 

کشورهای غربی، معرف میزان نشاط و شادی است. 
برای سنجش میزان نشاط باید از معیارهای بومی استفاده 

کرد 
وی ادامه داد: نشاط، پدیده بین المللی نیست که در همه جای دنیا 
با پارامترهای یکسان قابل اندازه گیری باشد بلکه مقوله ای فردی 
و اجتماعی است که از جامعه به جامعه دیگر، از منطقه به منطقه 
دیگر و حتی از محلی به محل دیگر تفاوت دارد و بر همین مبنا برای 

سنجش میزان نشاط باید از پارامترهای بومی استفاده کرد. 
نادری تصریح کرد: برای سنجش مقوله هایی چون احساس 
نشاط و یا سرمایه اجتماعی و امنیت اجتماعی باید از پارامترهای 
ایران و یا  فرهنگی و محلی استفاده کرد و احساس نشاط در 
خاورمیانه با معیارهای فرهنگی این خطه اندازه گیری می شود؛ 
چرا که معیارهایی مانند رفتن به مکان های متداول در عرف 
برخی کشورهای غربی مانند دیسکو، بار یا محیط هایی شبیه اینها، 

شاخص های مناسبی برای سنجش میزان شادی و غم نیست. 
مدیر گروه انسان شناسی دانشگاه تهران افزود: دین و مذهب در 
کشورهای اسلامی بویژه در ایران عاملی است که با زندگی مردم 
عجین شده و برخی معیارهای غربی برای رسیدن به شادی و نشاط 
پذیرفته شده نیست؛ در حالی که در بسیاری کشورها که دین و 
مذهب دیگری غالب است معیارهایی خارج از عرف اسلام برای 
رسیدن به شادی و نشاط وجود دارد و اگر بخواهیم با همین عوامل 
میزان نشاط اجتماعی را در کشوری مانند ایران بسنجیم قطعا در 

رده پایینی قرار خواهیم گرفت. 
نادری اظهارکرد: درسطح فردی و خرد، منظور از نشاط، سطحی از 

احساس رضایت از زندگی است که می تواند دلایل مختلفی از جمله 
داشتن همسر دلخواه یا خانواده مطلوب باشد. 

وی گفت: در سطح اجتماعی یا سطح فرافردی بحث ارضای 
نیازهای اجتماعی، تفریح و تفرج، احساس مقبولیت در نزد دیگران، 
احساس عدالت، اعتقادات دینی و نگرش نسبت به دین، پایگاه 
اجتماعی و اقتصادی از جمله عواملی هستند که بر میزان شادی و 

نشاط اجتماعی تاثیرگذار هستند. 
او ادامه داد: حضور افراد و خانواده ها در روزهای تعطیل و یا حتی 
روزهای عادی در بیرون از شهر و در فضاهای فراغتی و بوستان های 
شهر برای تفریح و گذران اوقات فراغت، نشان می دهد که جامعه 

ما غم زده نیست. 
نادری افزود: در پدیدار شناسی موضوع نشاط اجتماعی و تجربه 
زیسته من به عنوان یک انسان شناس و مبتنی بر مشاهده جامعه 
ایرانی، واضح است که ایران کشور غمگینی نیست. البته آسیب های 
اجتماعی و مشکلات اجتماعی جدی هم وجود دارد که انکارناپذیر 

است. 
انسان شناسی دانشگاه تهران تصریح کرد: نشاط  مدیر گروه 
اجتماعی به عنوان مقوله ای مهم در حوزه علوم اجتماعی، مورد 
بررسی و مطالعه دقیق قرار نگرفته و لازم است تا در یک بررسی 

جامع این موضوع از زوایای مختلف مطالعه شود. 
نهادهای سیاستگذار باید احساس نشاط اجتماعی را 

تعمیق بخشند 
نادری در ادامه به اقدامات نهادهای سیاستگذار برای ارتقای سطح 
نشاط اجتماعی اشاره کرد و گفت: نهادهای سیاستگذار در ایران باید 
احساس نشاط در افراد را تعمیق بخشند؛ به عنوان نمونه نیازهای 
اولیه افراد در جامعه تامین شود و در بحث عدالت توزیعی مردم 

احساس کنند که در جامعه ای عادل زندگی می کنند. 
وی اضافه کرد: در مورد توجه به محرومان و اقشار ضعیف نیز 
رسیدگی از سوی نهادهای اجتماعی به گونه ای باشد که مردم 
احساس محرومیت و نادیده گرفته شدن، نداشته باشند و در موضوع 
اعتقادات دینی نیز مردم در عین دینداری، احساس خوشبختی و 

نشاط را تجربه کنند. 
نادری تاکید کرد: تخصیص مکان های مناسب برای تفریح و 
گسترش فضاهای عمومی نیز از جمله اقداماتی است که در تقویت 

احساس نشاط و درونی کردن آن برای مردم موثر است. 
 سنجش نشاط اجتماعی باید براساس فرهنگ ارزیابی 

شود 
مریم جلالی دهکردی مدیر در حوزه فرهنگ و رسانه نیز با بیان 
اینکه طیفی از معنا در مورد مفهوم نشاط و شادی وجود دارد، افزود: 
نشاط و شادی از هیجان همراه با افزایش آدرنالین تا ابتهاج و سرور 

را در بر می گیرد. 
وی گفت: در ارزیابی ها و نظرسنجی ها، تعابیر مختلفی از مفهوم 
نشاط وجود دارد و در این گزارش ها جامعه ما با معیارهای دیگری 
سنجیده شده که اشتباه است و براساس این معیارهای اشتباه، 

طبیعی است که نتیجه هم اشتباه خواهد بود. 
جلالی تاکید کرد: معیارهای سنجش نشاط اجتماعی باید براساس 

فرهنگ ارزیابی شود و مهم تر اینکه ما زیرساخت های هویتی و 
سرمایه اجتماعی داریم که اتفاقا به ارتقای نشاط اجتماعی کمک می 
کند، اما متاسفانه جامعه ما شتاب دهنده هایی برای استفاده از این 

مولفه ها نداشته است تا نشاط اجتماعی را افزایش دهد. 
وی تصریح کرد: آموزه های دینی و فرهنگ شیعی ما دنیا را مزرعه 
آخرت می داند و بر نقش انسان و موثر بودن تاکید شده است اما 
با معیارهای غربی مقوله رفاه ارجح است و اینکه اگر من رفاه ندارم، 
پس آرامش و آسایش و نشاط هم ندارم و بر این اساس فاصله میان 

آسایش، آرامش و رفاه به نشاط و شادی تعبیر شده است. 
جلالی با اشاره به اینکه کاربرد هر واژه در هر جا بار معنایی 
متفاوتی ایجاد می کند، گفت: در یک دوره لذت به معنای لهو و 
لعب، هیجانات کاذب و لذت جویی های دنیوی تعبیر شد و از بعد 
ابتهاج، سرور و شادی غافل شدیم و در واقع بعد زشت موضوع 
نشاط که لهو و لعب است برجسته شد و از این منظر لذت را تقبیح 
کردیم ولی از ابتهاج سالم و سرزندگی که بخش سازنده، تولیدکننده 
و شتاب دهنده ای برای بروز نشاط اجتماعی است و در دین مبین 
اسلام و در آموزه ها و سنت های ادبی هم بر آن تاکید شده است، 

غافل ماندیم. 
وی افزود: مفهوم نشاط اجتماعی دچار افراط و تفریط شده و 
به نوعی ابتهاج و سرزندگی با لذت جویی، دنیاطلبی و لهو و لعب 
مساوی شده و با این رویکرد نشاط اجتماعی کمرنگ شده است؛ چرا 
که نتوانسته ایم برای این مفهوم تعادل برقرار کنیم و از سویی دیگر، 
چرخه دانش که از طریق آموزش های حکمت آمیز در خانواده 
ها اتفاق می افتاد، مغفول ماند و در آموزش و پرورش و نظام های 

اجتماعی دیگر نیز این کاستی ها جبران نشد. 
در آموزش راه های ارتقای نشاط اجتماعی کم کاری 

کردیم 
وی اظهارکرد: نشاط درون جوش و خودانگیخته از طریق آموزش 
در افراد ایجاد می شود. متاسفانه در سال های گذشته بخش درون 
زای نشاط اجتماعی بدین معنا که من تحت هر شرایطی بتوانم شاد 
باشم و خودکنترلی داشته باشم، به خوبی در افراد نهادینه نشده 
است؛ چرا که وظایف خانواده ها به مدارس محول شده و آموزش 
پروش و آموزش عالی هم تک بعدی کار کردند و در آموزش راه های 
ارتقای نشاط اجتماعی کم کاری کردیم و از تربیت انسان های شاد 

فاصله گرفتیم که یک ضعف آموزشی است. 
جلالی با تاکید بر اینکه متولیان حوزه اجتماعی باید نسبت به 
مقوله نشاط افزایی دقت نظر داشته باشند، گفت: متولیان اجتماعی 
به تعبیر روانشناسان، باید بستر شادی هایی را که می تواند در جامعه 
شکل گیرد، فراهم کنند تا نشاط اجتماعی کمرنگ نشود؛ البته اگر 
نگاه بدبینانه نداشته باشیم. این مدیر حوزه فرهنگ و رسانه تصریح 
کرد: پیش از این مناسک هایی برای بروز و ابراز شادی وجود داشت 
و کارکردهای آشکار و نهان بسیاری را در بر می گرفت اما امروزه به 
دلیل برخی تجملگرایی ها، کمرنگ و یا حذف شده است؛ به عنوان 
نمونه برگزاری مراسم عروسی که هفت شبانه روز بهانه ای برای 
شادی و باهم بودن افراد بود و در واقع کارکرد اجتماعی داشت؛ از 
حنا بندون تا بله برون و خرید بازار که همه اینها چون رنگ تجمل 

و زیاده خواهی گرفت، حذف شد و هیچ چیزی جایگزین آنها نشد. 
جلالی به وضعیت نشاط و شادی زنان در جامعه اشاره کرد و گفت: 
زنان نسل امروز در اجتماع در معرض موج های مختلفی از زندگی 
اجتماعی قرار گرفته اند و با موضوعات و دغدغه های بیشتری مواجه 
هستند که بعضا ممکن است آنها را از موضوع نشاط اجتماعی دور 
کند. وی تصریح کرد: زمانی در نسل های قبل، مادربزرگ ها و 
مادران ما با تغییر فصل، مناسک زندگی خود را تغییر می دادند و 
برای خودشان دغدغه های کوچکی از شادی فراهم می کردند و این 
موضوعات باعث ایجاد حس موثر بودن در افراد می شد و زنی که در 
زندگی احساس موثر بودن داشته باشد و تولید کننده باشد، زمینه 
بروز خلاقیت را دارد و معلوم است که افسرده نمی شود. او ادامه داد: 
من با حضور فعال زنان در عرصه اجتماعی مخالف نیستم اما معتقدم 
که حس مولد بودن و تولید خلاقانه در زنان باید حفظ شود؛ چرا که 
زندگی در خلاقیت و تولید است و وقتی تولید را از افراد می گیریم 
و آنها را به مصرف کننده صرف تبدیل می کنیم، طبیعی است که 
سرزندگی و نشاط را از آنها گرفته ایم و فقط مشکلات و ناکامی های 

بیشتر را تجربه می کنند. 
جلالی گفت: اگر افراد جامعه احساس موثر بودن داشته باشند و 
زمینه های بروز خلاقیت در جامعه فراهم باشد، خوشحال و راضی 
خواهند بود و فکر می کنم کشور ما بیشتر از آن که احتیاج به شادی 

داشته باشد احتیاج به موثر بودن دارد. 
امید به زندگی از مولفه های سنجش نشاط اجتماعی

حسن عماری روانشناس اجتماعی و مشاور خانواده گفت: از جمله 
مولفه های سنجش نشاط و شادی در افراد جامعه، میزان امید به 
زندگی، میزان کامیابی و توفیق شهروندان و میزان هدفمندی افراد 
است. وی اظهارکرد: برخی اختلالات روانی که البته جزو اختلالات 
از  ناشی  از مشکلات درون فردی  بلکه  آید  به شمار نمی  حاد 
تعارضات و ناکامی های فردی سرچشمه می گیرد که باید مورد 
توجه قرار گیرد. عماری گفت: به نظر می رسد نگرانی افراد برای 
آینده خود و فرزندان، تامین اجتماعی و مشکلات اقتصادی از جمله 
فقر و بیکاری عواملی است که بر میزان نشاط اجتماعی تاثیرگذار 
است. این روانشناس اجتماعی ادامه داد: میزان رشد اختلالات 
روانی با مقوله نشاط اجتماعی رابطه معکوس دارد به طوری که هر 
چقدر میزان اختلالات و مشکلات روانی افزایش یابد از میزان نشاط 
اجتماعی کاسته می شود. عماری ادامه داد: تعارضاتی که افراد در 
خود و یا با دیگران تجربه می کنند، بخشی از آنها ناشی از عوامل 
اقتصادی است و بخشی هم فرهنگی و ناشی از خلاء مدیریت است. 
وی گفت: نهادینه نشدن مهارت های زندگی در افراد جامعه موجب 
می شود که راه های بروز نشاط اجتماعی را ندانند و در بسیاری از 
موارد از جمله کنترل خشم، توانایی حل مساله و مقابله با استرس 
مشکل داریم به طوری که اغلب موارد هم افراد به صورت لحظه ای 

تصمیم گیری و رفتار می کنند. 
عماری تاکیدکرد: مسئولان و سیاستگذاران باید بر کامیابی های 
افراد تمرکز کنند تا در سطح اجتماعی افراد از کودکی کامیابی های 
مختلف را تجربه کنند و طعم موفقیت را بچشند و بابت آن پاداش 

بگیرند؛ هرچند که این موفقیت ها چشمگیر نباشد. 
وی اضافه کرد: یکی از راهکارهای موثر ایجاد نشاط اجتماعی 
این است که سیاستگذاری ها و برنامه ریزی ها مبتنی بر شایسته 
سالاری باشد تا افراد در قبال تلاش هایی که انجام می دهند، نتیجه 
بگیرند.  زمانی که مردم جامعه ای از نشاط اجتماعی برخوردار 
باشند، شاخص های کیفیت زندگی ارتقا می یابد به طوری که وفاق، 
همبستگی، تعلق اجتماعی، تعاملات اجتماعی مطلوب، رضایت از 
زندگی و همچنین سلامت روانی و اجتماعی افراد افزایش پیدا کرده 
و طبیعی است که به موازات آن آسیب های اجتماعی کاهش پیدا 

می کند. 
به نظر می رسد که میزان نشاط اجتماعی و تقویت آن در جامعه 
ایرانی نیازمند پژوهشی دقیق و آگاهی رسانی به مردم است؛ بی 
تردید اغلب مطالعات و بررسی های موسسات بین المللی در زمینه 
موضوعات اجتماعی براساس فرهنگ و سبک زندگی ایرانیان نیست 
و تنها هدفی که در پشت پرده انتشار چنین مطالبی می توان یافت، 
برنامه ریزی برای تضعیف روحیه عمومی و تخریب سرمایه های 

اجتماعی از جمله اعتماد و امنیت در جامعه است. 

نشاط اجتماعی؛ از هیجان تا ابتهاج 






